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Йотова с призив за изборна активност
България се нуждае от силна президентска институция, коя-

то да продължи да говори с гласа на хората, заяви за ДУМА
вицепрезидентът в навечерието на втория тур.

Стр. 2

МВнР: Турция да
не се меси в изборите

България призова Тур-
ция да не се меси в прези-
дентските избори. Очакваме
турските институции и офи-
циални лица категорично да
се въздържат от пропаганд-
ни действия и политически
послания, имащи отношение

към вота, настоя пред тур-
ския посланик Айлин Се-
кизкьок постоянният секре-
тар на МВнР Иван Кондов.

Вътрешният министър
Бойко Рашков предупреди,
че поведението на някои
представителни органи в

ДПС в южната ни съседка агитира
за кандидат-президентската двойка на ГЕРБ

Турция може да се тълкува
като намеса във вътрешни-
те работи на България. Той
цитира изказвания в турски
медии на изселници и на
кмета на община Кестел,
Бурса, които призовават за
подкрепа на кандидатите на

ДПС. След първия тур на
вота в Истанбул започна
агитация за гласуване за
кандидат-президентската
двойка на ГЕРБ Герджиков-
Митева.

резидентските избори са важ-
ни, колкото и да се опитват да ви
убедят, че от вас нищо не зави-
си. Дори и с ограничени функ-
ции, президентът е визитната ни
картичка, човекът, който ни
представлява у нас и в чужбина.
Той може да бъде смешко или ис-
тински държавен глава. Той може
да е кукла на конци или човек с
мнение. Зависи от мен, от теб,
от тях. Затова трябва да наме-
рим своите поне 6 причини да
гласуваме.

1. Имате право да не харесва-
те кандидатите, но е важно да
покажете какво бъдеще искате за
всички нас - откровеност или по-
слушание. 2. Избирателната ак-
тивност е важна - още около 10%
и вероятно нямаше да се налага
държавата да плаща за втори тур.
3. Гласът ви е важен - само така
може да противостои на купения
и корпоративен вот, или поне да
направите така, че наистина да
им излезе скъпо. 4. Президентът
реди служебните кабинети. 5.
Загриженият държавен глава ще
подкрепи общественото недовол-
ство. 6. Истинският президент
няма да мълчи на авторитарен
тип като Борисов.

Имам повече от 6 причини да
гласувам, но е важно да го на-
правим Заедно с вас. Гласувайте
за този, който ще ви чуе и разбе-
ре, когато трябва. Ако не гласу-
вате, нямате право да мрънкате
после.
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Избираме: Меко
толериране на
корупцията или
твърдо против нея

Клошар

изтеглил

18 млн. лева

за „Хемус”

Камелия Тодорова
с авторски
спектакъл
„Моят глас” Стр. 13

Млечните
продукти
са поскъпнали
с 15% за година

336 машини заминаха извън страната за втория тур на президентския вот. Бюлетините за САЩ вече са там,
прави се всичко възможно да пристигнат в Австралия и Нова Зеландия. Нямаме данни да има проблеми някъде
с доставката на машини, обявиха представителите на ЦИК от склада, в който се съхраняват машините

Петя Чалъкова
за халтурата
и изкуството

ƒ”Ã¿ œ–»«Œ¬¿¬¿: ¡⁄ƒ≈“≈ Œ“√Œ¬Œ–Õ»!

СНИМКА БГНЕС



БЪЛГАРИЯ
ПЕТЪК

19 НОЕМВРИ2
2021

Клошар изтеглил
18 млн. лева за „Хемус”
Вътрешният министър очаква още бедняци да изскочат по казуса
с изчезналите пари за строителството на магистралата

Вечно жив си остана човекът,
който честно се труди и скромно
живя, тихо мина пътеката своя
и в сърцето на всеки обич пося.

На 14 ноември 2021 година се навършиха
10 ГОДИНИ

без скъпия ни съпруг, баща и дядо

ЦАНКО ЗИНОВИЕВ
ЙОСИФОВ

От семейството

ПОЧИВАЙ В МИР !

Клошар се оказа забъркан в “Хе-
мусгейт”. Живелият в изключителна
бедност в порутена барака Красимир
Митриков от монтанското село Зла-
тия е успял да изтегли над 18 милиона
лева от парите за лот 5 на автомагис-
трала “Хемус”, разкриха сайтът за
разследваща журналистика “Бърд” и
врачанската медия “Зов нюз”.

За източените 60 милиона лева за
магистралата съобщи вътрешният ми-
нистър Бойко Рашков преди първия тур
на президентските избори, а по-късно
заместник-началникът на ГДБОП Лю-
бомир Николов уточни, че накрая па-

рите стигат до обикновен човек, който
обаче не е задържан и разпитван.

Според разследването Митриков е
починал от КОВИД-19 тази година в
очакване да получи за услугите си 20
000 лева. На адреса му има негодна за
обитаване къща, а съседи свидетелст-
ват, че е живял в мизерия и така и не
е взел парите.

Митриков е участвал като пълно-
мощник на фирмата “Виндор Монта-
на”, регистрирана в Пловдив и
прехвърлена през 2020 г. на Нина
Евгениева Тодоринова от Костинброд.
Чрез нея той е изтеглил  18 618 077

лева и ги е предал на неизвестния за-
сега човек, у който са се концентрира-
ли всички пари, изтеглени на каса от
“Интернешънал Асет Банк”.

Другото име, което се появява в
разследването, е на софиянеца Георги
Шкендов-син. Той е ММА боец и като
пълномощник е изтеглил над 11,2 ми-
лиона лева от името на фирмите  “Бил-
динг Конти Строй” ЕООД и “Рич Бил-
динг Строй” ЕООД. Те са създадени
от Ярослав Стаматов Илиев от с. Ка-
зичене, като първата е прехвърлена на
22 юли на Тихомир Миланов Игнатов
от с. Охрид, област Монтана. На адре-

са къщата изглежда необитавана.
 Вписванията и на трите фирми в

Търговския регистър са обслужвани от
едни и същи адвокати. Те обяснили на
разследващите журналисти, че  полу-
чават комплекти с документи за впис-
ване от свой клиент и са ги насочили
към счетоводна къща с офиси в Лом и
София. Оттам обаче не помнели кой е
идвал с документите за регистрацията
и прехвърлянето на фирмите фантоми.

Преди десетина дни “Бърд” разкри
други две фирми, регистрирани на името
на малоимотни лица. Техни пълномощ-
ници са били Тома Георгиев Янков от
Мездра, шеф на младежката структура на
ДПС, и Данаил Найденов Георгиев от
Лом, водач на листа на ПП “Евророма”
там. Те са изтеглили 25 млн. лева, преве-
дени от държавната “Автомагистрали”.

Вътрешният министър Бойко Раш-
ков заяви вчера, че очаква да се появят
още много клошари от разследването
на АМ “Хемус” и те да не умират от
коронавирус. “Нормално ли е такива
огромни средства - 60-70 млн. лв., да
преминават по такъв сложен път с
кухите фирми, с бушоните, а накрая
да бъде установено, че парите са тег-
лени на каса”, запита Рашков.

Коментар на стр. 6

Антикорупционната комисия влезе в общината във
Варна заради покупката на 60 електрически автобуса.
В комисията е постъпил сигнал за нередности в про-
цедура по сключване и изпълнение на договор за об-
ществена поръчка, както и допълнителен анекс към
него. Тя е от 2021 г. и е за 85 млн. лева. Парите са
отпуснати като безвъзмездна финансова помощ по
Оперативната програма “Околна среда”. Освен нови
автобуси са купени и 60 зарядни устройства за тях.

Според сигнала поръчката е манипулирана в полза
на определен изпълнител и са осъществени корупцион-
ни действия от служители на общината, управлявана от
гербаджията Иван Портних. Някои от тях заемат висши
публични длъжности.  Служителите на дирекция “Про-
тиводействие на корупцията” в КПКОНПИ иззеха до-
кументация и снеха обяснения от длъжностни лица в
сградата на общината. Паралелно с това те изискваха и
документи от Областната администрация на Варна по
повод друга проверка. Тя е свързана с промяна на ста-
тута на имоти, които са частна държавна собственост,
и разпореждане с тях през периода 2018-2020 г.

Преболедували КОВИД-19 два
пъти ще могат да получат втори
сертификат, увери зам.-ми-
нистърът на здравеопазването
Александър Златанов. Той заяви,
че до края на годината са подси-
гурени необходимите средства за
лечение на коронавирусната ин-
фекция, включително и за нови
медикаменти, които се очаква да
се появят в средата на декември.

Председателят на Българския
фармацевтичен съюз Асена Сербе-
зова съобщи, че България е получи-
ла още дози лекарства, предназна-
чени за лекуване на КОВИД-19.
Според нея обаче за 277 лекарст-

Малко над 46 000 чуж-
денци са се опитали да
влязат незаконно у нас от
началото на годината. По-
малко от 1500 от тях оба-
че са минали границата, а
останалите са се завърна-
ли на съседната територия
доброволно, след като са
видели патрулите на гра-
ничната полиция. Според

Антикорупционната
комисия влезе в
общината във Варна

И преболедувалите повторно КОВИД-19
ще имат право на сертификат

ва съществува вероятност от не-
достиг. Причините може да са
както проблеми в производство-
то, така и износът в чужбина.
Сербезова уточни, че поради пан-
демията има проблем с доставки-
те на лекарства не само за КО-
ВИД и е трябвало да има възмож-
ност за генерично предписване
или заместване на лекарства.

Министърът на здравеопазване-
то Стойчо Кацаров обяви, че по-
редната КОВИД-вълна е пречупе-
на с мерките, предприети от влас-
тите - увеличават се тестваните и
ваксинираните, намаляват заразе-
ните с короновируса и постъпили-

те в болница. Според него въвеж-
дането на здравни сертификати си
е свършило работата, при това не
защото е бил наложен строг кон-
трол, а защото хората са ги при-
ели. Прилагането им обаче трябва
да продължи, докато не се вакси-
нират повечето хора.

Кацаров не знае мотивите за
освобождаването на заместника
му д-р Димитър Петров като под-
черта, че това е в правомощията
на министър-председателя и ни-
кой не дължи обяснения никому.
Според слуховете уволнението е
заради скандалите покрай тесто-
вете за КОВИД при учениците.

Над 46 000 чужденци опитали да
влязат незаконно у нас

заместник-директора на
главната дирекция Свето-
слав Манолов български-
те гранични власти са
задържали при влизането
им 1241 лица или два
пъти повече спрямо пред-
ходната година. Най-нато-
варена остава българо-
турската граница, от коя-
то идва 73% от общия ми-

грационен натиск. Там са
регистрирани 33 475
граждани на трети страни
в опит да преминат през
границата, което е 4 пъти
повече от 2020 г. Ограда-
та на българо-турската
граница е била унищоже-
на в района на област Ха-
сково, но в момента тя се
възстановява.

Натискът по българо-
гръцката граница също е
силен. Там са задържани
295 души, което е два пъти
повече от 2020 г.

В началото на година-
та са образувани 162
досъдебни производства
за каналджийска дейност,
което е с 57 на сто повече
от предходната година.

СНИМКА БГНЕС

Министърът
на отбраната
Георги Панайотов
се поклони
пред паметника
“Капитаните”
в Сливница, където
с тържествен ритуал
беше отбелязана
136-ата годишнина
от победата
на младата българска
войска на 19 ноември
1885 г. в решителното
Сливнишко сражение
по време на
 Сръбско-българската
война
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Проф. Николай Слатински

МВнР призова южната ни съседка категорично да се
въздържа от пропаганда, свързана с изборите у нас

СНИМКА МИХАЕЛА КАТЕРИНСКА

Бойко Рашков призова за по-суурови наказания за търговия с гласове

Поведението на някои пред-
ставителни органи в Турция пре-
ди първия тур на изборите у нас
може да се тълкува като намеса
във вътрешните работи на Бълга-
рия, заяви министър Бойко Раш-
ков на брифинг за дейността на
МВР по време на вота. Той даде
пример с изказвания на офици-
ални лица от Федерацията на
балканските изселници в турски
медии и на кмета на община
Кестел, Бурса, които призовават

БОЙКО РАШКОВ:

Турция се намесва във
вътрешните работи на България

за подкрепа на кандидатите на
ДПС. Рашков цитира изявления
в медии в южната ни съседка, в
които се пояснява, че за първи
път у нас има турчин кандидат
за президент. Призивите били “за
силен глас от прародината”, за
“връщането на Турция към ба-
щините си земи” и “желаем тур-
чин да бъде президент на Бълга-
рия”.  Рашков обърна внимание,
че избирателите в Турция са гла-
сували с рекордна скорост в една
секция, като за около минута е
трябвало да попълнят деклараци-
ята си, да им проверят докумен-
тите и да се справят с машината.

Веднага след като станаха
ясни предварителните резултати
от парламентарния и президент-
ския вот у нас, ДПС започна

мощна агитация в Истанбул в
подкрепа на кандидата на ГЕРБ
за държавен глава Анастас Гер-
джиков. На фейсбук страницата
на движението в турския град
беше поставен постер на Герд-
жиков и Невяна Митева с тур-
ското знаме. След като агитмате-
риалът масово бе споделен и
коментиран у нас, вчера ДПС в
Истанбул го изтри.

Постоянният секретар на
МВнР Иван Кондов се срещна с

извънредния и пълномощен по-
сланик на Турция в София Ай-
лин Секизкьок. “На турската ст-
рана бе привлечено вниманието
за случаи на ангажиране на офи-
циални лица, турски политичес-
ки лидери, изселнически органи-
зации и медии с предизборна аги-
тация и призиви в Република
Турция за гласуване в полза на
политическа партия у нас. Бъл-
гарската страна изрази очакване
турските институции и офици-
ални лица категорично да се въз-
държат от пропагандни действия
и политически послания, имащи
отношение към изборния процес
в България, по време на предсто-
ящия втори тур на изборите за
президент и вицепрезидент”, гла-
си лаконичното съобщение от

външното министерство.
Рашков отново подчерта, че

ГЕРБ и ДПС са рекордьори по
купуване на гласове. Според
него независимо, че двете пар-
тии се оплакват от репресии от
МВР, всъщност си партнират,
включително и с прехвърляне на
гласове. Да кажат какво точно
искат от МВР - да разследва ли
престъпленията или да пасува,
както бездействаха някои мини-
стри в предишните кабинети,
когато делата за такива
престъпления се брояха на
пръсти, възмути се той.

Вътрешният министър призо-
ва за по-сурови наказания за
купуване на гласове, както и да
се прилагат СРС за разкриване-
то на изборна търговия. Рашков

илюстрира думите си с видео, на
което се вижда мъж, който обяс-
нява как е осигурил 30 гласа за
ГЕРБ срещу 60 лв. за всеки. Раш-
ков разказа за кандидат за депу-
тат от ДПС в софийска област, в
чийто дом са открити пари,
списъци и оригинални контрол-
ни разписки от машинното гла-
суване, които са изнесени от
СИК. Шефът на МВР съобщи и
за акция в Русе, при която са
намерени пари и злато за около
200 000 лв., като за собственика
им имало данни за търговия на
гласове за ДПС. В Плевен пък
има осъден за изборна търговия
в полза на ГЕРБ с условна присъ-
да 10 месеца затвор.

122 са досъдебните производ-
ства за престъпления, свързани с

политическите права на гражда-
ните за изминалите избори, дока-
то пред юли те са били 91.
Задържани са 144 лица, съобщи
директорът на ГД “Национална
полиция” Станимир Станев. От
3 ноември досега са извършени
4516 проверки на места, за кои-
то е получена информация за ку-
пуване на гласове. Проверени са
8278 криминално проявени лица,
2125 обекта за предоставяне на
кредити и заложни къщи и 722
човека, утвърдени като местни
лидери на етнически или други
общности. МВР е обследвало
1417 собственици на фирми на
територията на цялата страна във
връзка с корпоративния вот и 67
800 превозни средства, поясни
Станев.

Уважаеми приятели,

Благодаря на всички българи в
страната и в чужбина, които дадоха
своя глас за нашия екип с президента
Румен Радев! Признателни сме за уси-
лията на всяка от партиите и органи-
зациите, които ни подкрепят, на всеки
български гражданин, който вярва, че
само заедно можем да се преборим за
свободна и справедлива България! Раз-
читаме уроците, страховете и съмне-
нията на хората, които не отидоха до
урните. Борим се и за тяхното дове-
рие!

С още по-голяма амбиция и с ваша-
та подкрепа продължаваме напред.
Бедността, неравенствата и липсата на
държавност са национално бедствие.
Наша задача е да се справим - да няма
вече няколко Българии в държавата ни,
да няма разделение на център и пери-
ферия, всяко дете да има равен старт в
живота, независимо дали се е родило в
големия град или в малкото село. Зато-
ва подкрепихме площадите на недовол-
ството и застанахме зад каузата, която

Обръщение на вицепрезидента Илияна Йотова към читателите на ДУМА

обединява хора с различни политичес-
ки виждания и интереси - да си отво-
юваме държавата от ръцете на безза-
конието и олигархията!

Заедно върнахме достойнството на
президентската институция. Не се из-
кушаваме от сделки със силните на
деня, не се отказваме от високите цели

в името на просперираща, сигурна и
суверенна България, с достойно място
в Европа и света.

България се нуждае от силна пре-
зидентска институция, която да
продължи да говори с гласа на хората.
България се нуждае от стабилно пар-
ламентарно мнозинство и правителст-

во от умни и грамотни хора, от екс-
перти, а не калинки, които да управля-
ват с грижа за всеки български граж-
данин, а не за близкия до властта при-
ятелски кръг. От отговорни хора, кои-
то да предлагат разумни решения.

Упорито искаха да ни превърнат в
поданици, но е силна кръвта, която
тече във вените ни! Не искаме повече
от същото, пременено в нови одежди.
Още лекуваме раните от фалшиви про-
роци. Енергията за промяна надвива
апатията, съмнението и страха.

Заедно продължаваме да пишем
следващата страница от проекта за
Нова България, за мечтаното Отечест-
во без ръждата, която ерозира името
му през десетилетието на Борисов!
Пътят е трънлив, но общата енергия
за промяна ни дава сили и кураж! Пет
години издържахме на всички брутал-
ни опити за натиск благодарение на
вашата подкрепа!

С вас сме!
Да гласуваме в неделя, за да

продължим битката за нашето до-
стойнство!
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Млечните продукти са
поскъпнали с 15% за година
Скъпите суровини, ток и газ удрят върху цените

Цените на млечните продукти
спрямо миналата година са скочили 10-
15%. Това стана ясно от думите на
Владислав Михайлов от Асоциацията
на млекопреработвателите. По данни
за октомври на Центъра за икономиче-
ски изследвания в селското стопанст-
во цените на кашкавала и маслото у
нас са почти двойно по-високи от
средното ниво в Европейския съюз.

Нещата в последните 4-5 месеца
рязко ескалираха след скока на енер-
гийните носители, коментира пред
БНР Михайлов. “Успоредно с това
вървеше процес на поскъпване на поч-
ти всички цени на материали, които са
свързани с производството - опаков-
ки, суровини като закваски, суровото
мляко. За сравнение ще дам сурово
краве мляко - миналата година по това
време около 65-70 стотинки, в момен-
та е 85, вероятно на места вече има и
90 ст. В никакъв случай не може да се
каже, че фермерите спекулират. Но
цена 90 стотинки - такова нещо в на-
шата история не си спомням да сме
виждали”, каза той.

Цените на крайните продукти

С 3,5% намаляват фалитите в Бълга-
рия през третото тримесечие на година-
та спрямо същия период на 2020 г. Това
е рязък спад, като се има предвид, че за
миналото тримесечие се наблюдаваше
увеличение на несъстоятелността от
35,2%, показват данните на “Евростат”.
Въпреки това обаче намалението е едно

възможност поне да работим на нула-
та. Няколко месеца по-голямата част
от предприятията работят на черве-
но”, обясни Михайлов.

По думите му резервите, на които
разчитат предприятията, ще свършат и
“оттук нататък няма закъде”. “Ноември
и декември традиционно се правят доб-
ри обороти в бранша, но тази година се
очертава да е от най-лошите, а тепърва
предстои зима”, подчерта Михайлов.
Той вижда вариант в някаква форма на
подпомагане от държавата и очерта
бюрократични пречки в преговорите с
търговските вериги за цените на млеч-
ните продукти. “От години веригите
държат близо 70% от пазара в България,
а в големите градове - 80-90%”, уточни
Владислав Михайлов. “Ако някое сред-
но или голямо предприятие не работи с
поне една от търговските вериги, то не
може да се развива, то угасва. Те са
окупирали пазара, ти не можеш да стиг-
неш до пазара, ако не работиш с тях”,
призна той.

“Има европейски фондове, предви-
дени за ситуацията с коронакризата
още от миналата година, които не са
използвани и е нужна бърза реакция
от страна на държавата за подпомага-
не на бранша”, заяви браншовикът.

спрямо миналата година са скочили 10-
15%, поясни Михайлов. “При нас ос-
новната суровина е с над 30%, токът

- четири пъти, газта е двойна. Ние
трябва да догоним поне ръста на цена-
та на основната суровина, за да имаме

Фалитите намалели, но не се отварят нови фирми

от най-слабите в Европейкия съюз.
Първенци са Германия (48,5%) и Нидер-
ландия (42,9%). От друга страна, в Литва
фирмите в несъстоятелност са се увели-
чили с 52,6%, в Словакия - с 35,9, а в
Испания - с 30,4 на сто. Средно в ЕС
фалитите се вдигат с 0,2% към края на
септември, докато през предишното три-

месечие имаше ръст от 21,1%. Увеличе-
ние на фалитите има в строителството,
финансите и застраховането, докато в
транспорта и туризма се отчита спад.

Регистрациите на нови фирми в Бълга-
рия също се забавят - ръстът е едва 6%
за периода юли-септември. През предиш-
ното тримесечие той е бил 37,9%. Такава

е тенденцията и в ЕС - средното увели-
чение на нови фирми е с 1,6%, докато
към края на юни беше 53,4 на сто. Румъ-
ния е лидер в класацията с 34,5%, докато
най-голям спад има в Дания - с 13,9 на
сто. Спадът е при всички сектори на ико-
номиката, но най-потърпевши са транс-
портният и ИКТ секторите.

Като цяло сеитбата на основните есенни

култури се движи с по-бавни темпове спрямо

миналата година, се отчита в последния

оперативен анализ на земеделското минис-

терство. Най-сериозно е изоставането при

пшеницата, сочат данните. Застудяването и

валежите на места продължават да забавят

и без това позакъснелите сеитби този сезон.

По-късните срокове изискват и по-висока

посевна норма, а земеделците споделят пред

agri.bg, че се надяват на по-дълга есен, през

която пшеничните посеви да се развият.

Именно при пшеницата изоставането спрямо

миналогодишните сеитби е осезаемо, се

вижда от оперативните данни на МЗХГ.

Засети са 853 289 ха от културата, което е

с над 16% по-малко от площите през 2020 г.

Спад има и при ечемика, ръжта и тритика-

лето - между 9% и 21,6% по-малко на

годишна база. Само площите с маслодайна

рапица са над засетите по същото време на

2020 г. с 8,4%. От ведомството отчитат

по-богата реколта от маслодаен слънчоглед

и царевица за зърно от сегашната кампания

- съответно с 20,9% и 12,7% спрямо същия

период на миналата година. “Основен

фактор за това са постигнатите по-високи

средни добиви от декар през настоящия

сезон, като при слънчогледа се наблюдава и

леко нарастване на реколтираните площи”,

пишат анализаторите.

Засяха по-малко
пшеница

Омбудсманът иска мерки
за бита срещу скъпата енергия

Омбудсманът Диана
Ковачева поиска мерки за
защита на битовите потре-
бители на природен газ,
електрическа и топлинна
енергия. Тя е изпратила
писмо до служебния пре-
миер Стефан Янев, в кое-
то обръща внимание, че са
необходими мерки, които
спешно да гарантират на
гражданите непрекъснат
достъп до природен газ,
електрическа и топлинна

Диана Ковачева

енергия.
“От самото начало на

настоящия есенно-зимен
сезон битовите клиенти на
природен газ, електричес-
ка и топлинна енергия
понасят много трудно ско-
ка на енергийните цени в
България, повлияни от
общия пазар на Европей-
ския съюз. За трудности-
те, които срещат хората,
свидетелстват десетките
жалби, които всекидневно

постъпват в институция-
та на омбудсмана. Преко-
мерната финансова те-
жест на високите месечни
сметки за отопление се
натрупва върху безпреце-
дентната концентрация на
кризи в нашето общество
- четвърта вълна на КО-
ВИД-19, ограничения на
стопанската активност,
значителен ръст на обща-
та инфлация и др.”, пише
омбудсманът. Ковачева
подчертава, че основател-
ни тревоги будят прогно-
зите за ново, шоково
поскъпване на цените на
електрическата и на топ-
линната енергия за бита от
1 януари 2022 г.

Омбудсманът вече из-
прати препоръка до слу-
жебния министър на енер-
гетиката Андрей Живков,
в която настоя да бъде
разработен механизъм за
временно компенсиране
на всички битови клиенти
на природен газ заради ек-
стремно високите цени на
синьото гориво и очаква-
ните високи сметки за
отопление за огромна
част от домакинствата.

Реалистични мерки с
потенциал за своевремен-
но прилагане са намалява-
нето на ДДС за енергия-
та, определянето на таван
на енергийните цени за
зимните месеци, неначис-
ляването на лихви за заба-
вени плащания през зима-
та и непрекъсване на
снабдяването с енергия
при забавени плащания до
края на отоплителния се-
зон, пише тя.

Омбудсманът изпрати
искане и до ЧЕЗ, ЕВН и
Енерго-Про за възстановя-
ване на действащия по
време на извънредното
положение 20-дневен срок
за заплащане на задълже-
нията към електроснабди-
телните дружества, вклю-
чително да не се
пристъпва към изключва-
не на електрозахранване-
то при неплащане на
задължения, с разсрочва-
не на последните. Коваче-
ва поиска от всички топ-
лофикации в страната да
не начисляват лихви за
забава на плащанията на
месечните сметки, а от га-
зоснабдителните предпри-
ятия - да не прекъсват ус-
лугата при неплащане,
също да удължат срока за
заплащане на месечните
доставки и да предвидят
възможност за разсрочва-
не на задълженията.
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10-годишните

в Белгия с маски
В Западна Европа слагат трета доза на населението

ОБЯВА

Œ¡fl¬À≈Õ»≈
Õ‡ ÓÒÌÓ‚‡ÌËÂ ˜Î. 337-341 ÓÚ “«
ìœ˙‚‡ ËÌ‚ÂÒÚËˆËÓÌÌ‡ ·‡ÌÍ‡î ¿ƒ

Ÿ≈ œ–Œ¬≈ƒ≈ “⁄–√ — fl¬ÕŒ Õ¿ƒƒ¿¬¿Õ≈

«‡ ÔÓ‰‡Ê·‡ Ì‡ ‰‚ËÊËÏË ‚Â˘Ë, ÔÂ‰ÒÚ‡‚Îˇ‚‡˘Ë ƒÃ¿ -
Ï‡¯ËÌË Ë Ó·ÓÛ‰‚‡ÌÂ, Ì‡ıÓ‰ˇ˘Ë ÒÂ ‚ „. ƒˇÌÓ‚Ó, ÔÓ‰Ó·ÌÓ
ÓÔËÒ‡ÌË ‚ œËÎÓÊÂÌËÂ π 1 Í˙Ï Ó·˘ËÚÂ ÛÒÎÓ‚Ëˇ ÓÚ Ú˙ÊÌ‡Ú‡
‰ÓÍÛÏÂÌÚ‡ˆËˇ, ÒÓ·ÒÚ‚ÂÌÓÒÚ Ì‡ ì—ŒÀ≈ — »Õ¬≈—“Ã⁄Õ“î ≈ŒŒƒ,
≈»  102061501.

ƒ‚ËÊËÏËÚÂ ‚Â˘Ë, ÔÓ‰Ó·ÌÓ ÓÔËÒ‡ÌË ‚ œËÎÓÊÂÌËÂ π 1,
ÒÂ ÔÓ‰‡‚‡Ú Á‡Â‰ÌÓ, Í‡ÚÓ ‚ÒË˜ÍË ÛÒÎÓ‚Ëˇ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂ ‚ ÔÓ-
‰‡Ê·‡Ú‡, ‚ÍÎ˛˜ËÚÂÎÌÓ Ì‡˜‡ÎÌ‡Ú‡ ˆÂÌ‡, Ò‡ ÔÓ‰Ó·ÌÓ ÓÔËÒ‡ÌË
‚ ‰ÓÍÛÏÂÌÚ‡ˆËˇÚ‡ Á‡ ÔÓ‰‡Ê·‡Ú‡.

“˙„˙Ú ˘Â ÒÂ ÔÓ‚Â‰Â Ì‡ 03.12.2021 „., ÓÚ 10.00 ˜‡Ò‡,
‚ Ò„‡‰‡Ú‡ Ì‡ ìœ˙‚‡ ËÌ‚ÂÒÚËˆËÓÌÌ‡ ·‡ÌÍ‡î ¿ƒ Ì‡ ‡‰ÂÒ: „.
—ÓÙËˇ, ÛÎ. ì≈ÌÓÒî π2.

“˙ÊÌË ÍÌËÊ‡ ÏÓ„‡Ú ‰‡ ·˙‰‡Ú Á‡ÍÛÔÂÌË ÓÚ ìœ˙‚‡ ËÌ‚Â-
ÒÚËˆËÓÌÌ‡ ·‡ÌÍ‡î ¿ƒ ‰Ó 16.00 ˜‡Ò‡ Ì‡ 02.12.2021 „. ÒÂ˘Û
Ú‡ÍÒ‡ ‚ ‡ÁÏÂ Ì‡ 200 (‰‚ÂÒÚ‡) ÎÂ‚‡ ·ÂÁ ƒƒ—.

—ÓÍ˙Ú Á‡  ‚Ì‡ÒˇÌÂ Ì‡ Á‡‰‡Ú˙Í ‚ ‡ÁÏÂ Ì‡ 10% ÓÚ
Ì‡˜‡ÎÌ‡Ú‡ Ú˙ÊÌ‡ ˆÂÌ‡ Â ‰Ó 16.00 ˜‡Ò‡ Ì‡ 02.12.2021 „.

Œ„ÎÂ‰˙Ú Ì‡ Ï‡¯ËÌËÚÂ Ë Ó·ÓÛ‰‚‡ÌÂÚÓ ÏÓÊÂ ‰‡ ÒÂ Ô‡‚Ë
‚ÒÂÍË ‰ÂÌ ÓÚ 09.00 ‰Ó 16.00 ˜‡Ò‡, ÓÚ Á‡ÍÛÔËÎËÚÂ Ú˙ÊÌ‡Ú‡
‰ÓÍÛÏÂÌÚ‡ˆËˇ, ÒÎÂ‰ ÓÒË„Ûˇ‚‡ÌÂ Ì‡ ‰ÓÒÚ˙Ô ÓÚ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ËÚÂÎ
Ì‡ ·‡ÌÍ‡Ú‡ Ì‡ ‡‰ÂÒ:  „. ƒˇÌÓ‚Ó, ÛÎ. ì—Ú‡‡ ÔÎ‡ÌËÌ‡î π2,
Ë ÒÎÂ‰ ÔÂ‰‚‡ËÚÂÎÌ‡ Û„Ó‚ÓÍ‡ Ì‡ ÚÂÎ. 0885/814586.

œË ÎËÔÒ‡ Ì‡ ÍÛÔÛ‚‡˜Ë Á‡ ‚ÒË˜ÍË ÔÓÁËˆËË ˘Â ÒÂ Ó„‡ÌËÁË‡
ÌÓ‚ Ú˙„ Ì‡ 10.12.2021 „. Ò Ì‡˜‡ÎÌ‡ ˆÂÌ‡ - Ì‡Ï‡ÎÂÌ‡ Ò 35%.

ƒÓÔ˙ÎÌËÚÂÎÌ‡ ËÌÙÓÏ‡ˆËˇ ÓÚ ìœ»¡î ¿ƒ ÏÓÊÂ ‰‡ ·˙‰Â
ÔÓÎÛ˜ÂÌ‡ Ì‡ ÚÂÎ. 0885/814586.

Белгийските власти
задължиха децата над 10
години да носят маски

СНИМКА БГНЕС

Нидерландският здравен и спортен министър Уго де Йонге обяснява пред журналисти
защо е необходима трета доза от ваксината срещу КОВИД-19 при възрастните
хора, докато медицински служител я поставя нагледно. В страната има голям
ръст на новозаразените. Същото е положението в цяла Западна Европа

Киев заедно със запад-
ни партньори разработва
“тристепенен план за
възпиранена Русия”, заяви
външният министър Дми-
трий Кулеба. Първото
ниво е дипломатическо.
Същността му се състои в
това, че “партньорите пра-
вят силни, своевременни
публични и непублични
изявления в подкрепа на
Украйна”. Второто ниво
е икономическо и пре-

срещу коронавируса, ко-
гато са на закрито. Ре-
шението беше взето на

заседание на правител-
ствения координационен
комитет за борба с пан-

демията. “Ваксинирани-
те белгийци също се
препоръчват да бъдат

третирани с трета доза
ваксина до края на ап-
рил, за да се засили иму-
нитета им”. Препоръчва
се на работодателите да
пускат служителите си
“минимум четири дни”
седмично да работят от
вкъщи.

Броят на новозаразе-
ните в Германия вече
надхвърли 65 000 души
на ден, което е рекорд
от началото на пандеми-
ята. По данни на Инсти-
тута “Роберт Кох” в
четвъртък те са 65 371.
264 души са починали.

Чехия регистрира
над 14 000 нови случая
с КОВИД-19, предадоха
медиите. По-рано тази
седмица беше отчетен
рекорден брой: над 22
000. Правителството
обсъжда затягане на
мерките от следващата
седмица. Служебният
премиерът Андрей Ба-
биш съобщи, че от поне-
делник ще бъде забранен
достъпът на неваксини-
рани до обществени
събития и услуги.

1251 човека са загу-
били битката с вируса
през последното деноно-
щие в Русия. Така общи-
ят им брой надхвърли
260 000 от началото на
пандемията. Страната се
нарежда на пето място в
света по брой починали
по време на пандемията
след САЩ, Бразилия,
Индия и Мексико.

Международно из-
следване, направено от
учени от Великобрита-
ния, Австралия и Китай,
показва, че носенето на
маска е най-ефективната
мярка за опазване на об-
щественото здраве от
коронавируса, като на-
малява заболеваемостта
с 53%.

В проучването са
участвали повече от
400 000 души, като по-
вече от 2500 от тях са
били заразени по време
на изследването. Въпре-
ки своята безопасност и
ефективност, повечето
ваксини не осигуряват
100% защита, така че
наред с програмите за
ваксинация е необходи-
мо да се продължи носе-
нето на маски, да се
спазва социална дистан-
ция и да се мият ръцете.

Директорът на Из-
следователския инсти-
тут по епидемиология и
микробиология “Гама-
лея” Александър Гинз-
бург допълва, че хора-
та, които си купуват
фалшив сертификат, не
само застрашават живо-
та на хората около себе
си, но и могат да станат
източници на образува-
не на нови щамове на
коронавирус. “Те са
развъдник на нови ща-
мове и застрашават жи-
вота на своите близки,
деца, възрастни хора”,
каза ученият.

Мигранти прибягнаха до лодки през река Бук

Украйна с тристепенен план рещу Русия

движда “болезнени иконо-
мически ограничения”,
които могат да бъдат въве-
дени в случай на “нови
агресивни действия от
страна на Русия” и могат
да засегнат включително и
проекта “Северен поток-
2”. Третото ниво е “воен-
но-отбранително” и пре-
движда укрепване на от-
бранителната способност
на страната с подкрепата
на западните партньори.

Това ниво засяга достав-
ките на въоръжение за
Киев, засилване на сътруд-
ничеството в областта на
разузнаването, “повиша-
ване на военното присъ-
ствие по въздух и вода в
Черно море”.

Киев периодично
съобщава за наличието на
военна заплаха. Руският
президент Владимир Пу-
тин няколко пъти подчер-
та, че Москва не се готви

да напада никого.
Междувременно стана

ясно, че от Кремъл плани-
рат увеличение на войски-
те си на Кримския полуос-
тров. Предвижда се това да
стане в началото на декем-
ври. Там ще бъде създаден
нов десантно-щурмови
полк на въздушно-десант-
ните войски. През послед-
ните години Русия значи-
телно увеличи военната си
мощ в района.

Нелегалните мигранти започ-
наха да използват лодки за пре-
минаване на беларуско-полската
граница, съобщава Надбужан-
ският отряд на полската гранич-
на охрана. “Край село Славати-
чи патрулиращите границата
войници забелязаха трима души
в лодка по граничната река Буг.
Когато видяха силите за сигур-
ност, тези хора се обърнаха
обратно”. По-рано се говореше
само за бежанци, които се опи-
таха да преплуват реката. Поне

един от тях е завършил фатално.
Забелязана била и група хора,
скрита в храстите.

От Багдад за Минск излетя
иракски самолет, който ще еваку-
ира иракски мигранти от грани-
цата на Беларус и Полша. Преди
време иракските власти обявиха
регистрацията на 430 мигранти,
които са готови да летят от Бела-
рус към родината си.

Междувременно беларуската
авиокомпания “Белавиа” обяви,
че поради решение на узбекските

власти въвежда ограничения за
гражданите на Афганистан, Ирак,
Йемен, Ливан, Либия и Сирия за
достъп до полетите им от Таш-
кент до Минск.

В интервю за германския в.
“Билд” полският премиер Мате-
уш Моравецки оцени броя на
мигрантите в Беларус на 20 000.
Той не изключи възможността от
сериозна ескалация на кризата.
Въпреки това определи страна-
та си като “защитник” на цяла
Европа.
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ПРАЗНИК НА СУХОПЪТНИТЕ ВОЙСКИ НА БА.

Определен е с Решение 477 на МС
от 16 ноември 1992 г. по повод бле-
стящата победа на младата
българска войска при Сливница на
19 ноември 1885 г. по време на
Сръбско-българската война.

СВЕТОВЕН ДЕН НА ТОАЛЕТНАТА. Отбелязва се
от 2002 г. с решение на Първа-
та международна конферен-
ция на Световната организа-
ция на тоалетните в Синга-
пур. Инициативата цели да се
популяризират световните
проблеми, свързани с липсата на достъп до елемен-
тарни хигиенни нужди. Първите тоалетни са на
възраст 5000 години и са открити на Оркнейските
острови, край бреговете на Шотландия.

1711 - РАЖДА СЕ МИХАИЛ ЛОМОНОСОВ, РУ-
СКИ УЧЕН ЕНЦИКЛОПЕДИСТ (УМИРА 1765 Г.).
Професор по химия в Петер-
бургската академия на науки-
те, Шведската академия на
науките, почетен член на Бо-
лонската академия на науки-
те. Работи в областта на руд-
ното дело, геологията, мета-
лургията, астрофизиката, ме-
теорологията и др. Поставя
началото на научното изуча-
ване на руския език. Пише патриотични трагедии,
оди, сатири. По негова инициатива е основан Мос-
ковският университет през 1775 г.

1828 - УМИРА ФРАНЦ ШУБЕРТ, АВСТРИЙСКИ
КОМПОЗИТОР (Р. 1797 Г.). Представител на виен-
ската класическа музикална
школа и музикалния романтизъм
(1821-1828). Творчеството му
включва песни, симфонии, сона-
ти за пиано, опери, мелодрами,
големи хорови композиции с раз-
новиден съпровод, меси и други
църковни творби, струнни квар-
тети и др. Произведенията му наброяват близо
1000.

1922 - В БЪЛГАРИЯ СЕ ПРОВЕЖДА РЕФЕРЕН-
ДУМ ЗА СЪДЕНЕ НА ВИНОВНИЦИТЕ ЗА НАЦИО-
НАЛНИТЕ КАТАСТРОФИ. Допитването е за започ-
ване на съдебен процес срещу
министрите от кабинетите на
Иван Гешов (1911-1913), Стоян
Данев (1913) и Александър Ма-
линов (1918) за водените от тях
войни и последвалите ги нацио-
нални катастрофи - първа
(1913) и втора (1918). От 926
000 избиратели за осъждане с бяла бюлетина гласу-
ват 647 000, за оправдаване с черна бюлетина - 224
000, 55 000 са недействителните бюлетини.

1936 - РАЖДА СЕ НАДЕЖДА ХВОЙНЕВА, НА-
РОДНА ПЕВИЦА (УМИРА 2000 Г.). Со-
листка в Ансамбъла на БНР и в “Мис-
терията на българските гласове”. За-
писала над 300 родопски народни пес-
ни за БНР и “Балкантон”. Изнася со-
лови концерти в Европа, САЩ, Кана-
да, Египет, Судан, Израел, Индия,
Либия. Удостоена с награди от Нови Сад, Египет,
Братислава, “Златен паун” от Унгария, орден “Ки-
рил и Методий” - I степен, “Грами” - с хор “Мис-
терията на българските гласове”, и др.

1937 - РАЖДА СЕ АИДЕ ТАМАРА БУНКЕ БИ-
ДЕР, ЛАТИНОАМЕРИКАНСКА РЕВОЛЮЦИО-
НЕРКА (УМИРА 1967 Г.). Играе клю-
чова роля в правителството на Куба
след революцията и взема участие в
революционни движения в Южна
Америка. Единствената жена боец
от боливийския отряд на Че Гевара.
Убита е при засада, докато пресича
р. Рио Гранде. Останките й са наме-
рени през 1998 г. и изпратени в Куба.

Мръсната дума!
Ралица НИКОЛОВА

Циреят „Хемусгейт”
Валентин ГЕОРГИЕВ

Дано клошарите, тегли-
ли пари по “Хемус”, да не
продължат да умират от
KОВИД-19 - така вътреш-
ният министър Бойко Раш-
ков коментира продължа-
ващите разкрития около
най-грандиозната кражба
при управлението на Бой-

ко Борисов, съпоставима
по размери с тази на КТБ.
Повод за думите му са из-
несените нови факти от
разследващи медии, които
цитират конкретни замесе-
ни лица. И се разбира, че
малоимотен гражданин от
Монтанско, теглил 18 ми-
лиона за фирма-бушон, е
починал от вируса. Рашков
очаква да се появят още та-
кива “клошари”, използва-
ни като стръв за акулите в
крупната далавера. Това е
то, клошарски живот за
цена от 18 милиона.

Както и да повтарят от
ГЕРБ дежурните опорки -
че разкритията били пре-
дизборни кьорфишеци, че
нямало доказателства или
че по този начин служеб-

ната власт просто ги “ре-
пресирала”, тезите им не
издържат. Пукнатият ци-
рей съвсем се размириса,
излизат наяве схемите с
имената на замесени фир-
ми и лица, а което е най-
ценното - информацията
идва отдолу, от показани-
ята на обикновени хора,
свидетели на грабежа.

И пак стигаме до оче-
видния за всички извод -
трябва всеки да си получи
заслуженото според “за-
слугите”. Обществото иc-
кa дa види върнaти пaритe
нa дaнъкoплaтeцa, кoн-
фиcкaция нa имoти, зaтвoр
зa тeзи, кoитo ca извърши-
ли и пoръчaли крaжбaтa, и
зaбрaнa нa близки дo тях
хoрa и фирми дa рaбoтят

пo държaвни пoръчки.
Ако това не стане, раз-

критията остават в сферата
на пушилката. Топката вече
е в полето на бъдещото пра-
вителство, което е длъжно
да доведе разследванията
докрай, за да възтържест-
вува истината. Обнадежда-
ващо звучи заявката на
Кирил Петков, че оставки-
те на Гешев и Цацаров са
сред най-важните приори-
тети. И че “не трябва да
има крадец в България, кой-
то да използва публични
средства и да се чувства без-
наказан. Нужна е лустра-
ция на крадците. Всеки,
който е използвал общест-
вени средства за лични це-
ли, трябва да си понесе от-
говорността”. Това се иска.

Време е да си кажем,
че “коалиция” не е мръсна
дума, не е организирана
престъпна група, не е зад-
кулисие, не е разделяне на
порции.

В цивилизования свят,
разбира се. В Нидерландия
преговаряха за коалиция
над 220 дни. А в Германия
написаха 800 страници ко-

алиционно споразумение.
У нас, особено през

последните 12-13 години,
думата “коалиция” бе
овапцана упорито и трай-
но като нещо вредно, нещо
тайно, търгуване на посто-
ве срещу гласове, полити-
чески зависимости с ико-
номически последици. По-
литиците бягат с 200 от
това клеймо. Но пък го из-
ползват като черен печат
върху опонентите си.

Именно мантрата, че
няма да влизат в никакви
коалиции, спъна ИТН в
преговорите за кабинет на
два пъти. Днес вече са
смирени и сякаш осъзна-
ли, че суверенът е разпи-
лял парчетата от пъзела
така, че само коалиция
може да го подреди.

Хич няма да е лесно.

Нито ще е бързо да се
реабилитира думата “коа-
лиция” - и пред избирате-
лите, и в умовете на поли-
тиците.

Изглежда, че има шанс.
Да се тръгне с експертите
напред, а не с егото. Да се
започне с допирните точ-
ки, а не с червените линии.
Да се раздават задачи, а не
постове. Ще има много
компромиси, много сниша-
ване, прехапани езици,
преглътнати обиди... Но
това е част от голямата
битка. Срещу уродливото
задкулисие и мутренската
низост. Битката да си
върнем държавата и дове-
рието в политиката.

Подходът засега обе-
щава поне сядане на една
маса. Ще се преговаря и
ще се пише дълго. Нека е

трудно. За да е както тряб-
ва. Явно това ще е дого-
ворът за бъдещето на Бъл-
гария. С ясни цели, законо-
проекти, програми по ос-
новни теми. Четири пар-
тии ще сблъскат идеи, иде-
ологии, модели. Целта е да
се опишат ясно и конкрет-
но задачите пред правител-
ството. Което ще изпълня-
ва този договор. И ще знае
във всеки момент, че ако
наруши споразумението,
коалицията може да рухне.

Крехкостта на подоб-
но управление може би е
шансът му да не залитне
зад кулисите. Никой няма
право на грешка. Не и за
трети път. България даде
шанс, но бе за последно.
Това е кредит на доверие.
Уродливото чака зад
ъгъла, за да го открадне.

Кандидат на Ердоган
Юри МИХАЛКОВ

Освен кандидат-прези-
дент на мутренския модел
и разбойническата държа-
ва, проф. Анастас Герд-
жиков се оказа и канди-
дат-президент на Ердоган
и на турското влияние у
нас. С разкритията на
министър Бойко Рашков
и други медийни публи-
кации от последните дни
тази констатация лъсна с
пълна сила. Става дума за

намеса във вътрешните
работи на страната ни
чрез избори, за натиск и
шантаж върху избирате-
лите с двойно гражданст-
во, за откровени изборни
измами и машинации, как-
то и за реваншистки из-
казвания и призиви в юго-
източната ни съседка.
“Турция към бащините си
земи” - ето такива и дру-
ги подобни призиви дос-
корошният началник на
нашенската Алма Матер
предизвиква у някогашния
ни поробител.

Научаваме още, че
преводачът на Ердоган и
Борисов от срещата им в
началото на юли се анга-
жирал с купуване нa
глacoвe в полза на Герд-
жиков. За целта били пре-
доставени 300 000 лв. На-
скоро Осман Октай раз-
кри, че парите от автома-

гистрала “Хемус” били
прехвърлени в Дубай,
където допреди време се
подвизаваше Делян Пеев-
ски. Тези 300 000 да не са
дошли от “Хемус” чрез
него? Научаваме още от
медийни публикации, че
се прилагали и заплахи
срещу лица с двойно
гражданство от Иcтaнбул,
Aнкaрa, Oдрин и Измир,
за да се осигурят още 8000
гласа от Турция за Герд-
жиков.

Ясно е, че професорът
не може да стопи разлика-
та от 27% нито с тези
допълнителни 8000 гласа,
нито с 13-те процента за
ДПС, които на балотажа
ще се запишат на неговата
сметка. Да не говорим, че
Румен Радев има електо-
рални резерви не само от
ДБ, а вероятно и от ГЕРБ,
доколкото там все пак има

и българи. Плюс резерв от
половината негласували
на парламентарния вот, на
които едва ли ще им е слад-
ка ракийката, ако ДПС и
Ердоган засилят влияние-
то си у нас.

За какво тогава е цяла-
та предизборна дандания!
Очевидно ГЕРБ и ДПС се
надяват разликата между
двамата претенденти да се
стопи дотолкова, че утре
да започнат масирана кам-
пания срещу Радев, че не е
президент на всички
български граждани. Да
саботират и провалят по-
литиката му и така да от-
слабят общия фронт сре-
щу далаверите им. Не е из-
ключено да разчитат и на
турската държава за това.
Ако в медиите се появят
карикатури на Герджиков
с фес на главата, няма да
се изненадам.
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ПЕТЯ ЧАЛЪКОВА:

На изкуството може да се гледа от по-достъпен
и по-весел ъгъл, убедена е възпитаничката на НХА

На стр. 8
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ПЕТЯ ЧАЛЪКОВА е доктор
в областта на дигиталните
изкуства на Националната
художествена академия и
възпитаник на НБУ в специ-
алностите философия,
социология и реклама със
семиотичен профил. Във
визуалното акцентира върху
курирането на пространст-
ва, изготвянето на проекти
и споделянето на таланта.
Абсолютен фен е на подхода
на някои западни музеи, в
които кураторството се
разглежда като художест-
вена практика и част от
художествения изказ. Опис-
ва себе си като човек,
който обича да се забавлява,
но в същото време е и
много организирана. Любо-
питна е, не спира да учи, да
разсъждава и, най-важното,
да действа, като влага
мисъл и дълбок смисъл във
всичко, което прави. Обожа-
ва пътуванията и обича да
ходи пеша, като твърди, че
може да измине така
безкрайни километри.

 Какво ви провокира да за-
станете зад създаването на
платформа, представяща българ-
ски художници, Петя? Оправда-
ха ли се очакванията ви за инте-
реса, който предизвиква 5new, или
начинанието ви все още изисква
работа в набелязаната посока?

- Работата в тази сфера никога
не затихва. 5new е платформа,
която няма да спре да се развива,
защото самите художници никога
не спират да мечтаят и да творят.
Виждате сами колко динамичен е
светът днес. Колко много изисква
от нас - да бъдем в час, да пред-
виждаме, да поставяне нови прави-
ла на играта. С 5new ние (аз, Рада
Якова и Ейми Чапман) се стремим
да погледнем на изкуството от
друг ъгъл - не закостеняло консер-
вативния, а по-отворен, по-достъ-
пен и вероятно дори по-весел.
Моята връзка с изкуството въоб-
ще е от много години, но едва сега
покрай работата ни в платформата
успях да видя свежата страна на
нещата. Искаме да махнем прахо-
ляка от старите схващания за из-
лишна помпозност и псевдоелитар-
ност и да разкрием лицето на
съвременните художници, които
могат да са в непосредствен кон-
такт с публиката, вместо някак
отдалечени и качени на пясъчни
пиедестали. Но, разбира се, тук
подчертавам дебело, че не бива и
да се принизява твърде много раз-
бирането за ролята на художника.
Защото и това го има. И ние също
го срещаме в процеса на работа.
В това отношение сме единодушни
с Рада и Ейми, че място за изкуство
има във всеки дом, офис и най-вече
в сърцето на всеки. Нашата задача
е да го покажем, да направим
връзката - тази среща между пуб-
ликата и художника, без да отне-
маме нито вълшебството, нито
уважението към двете страни. Това
е крехък баланс, който аз лично
вярвам, че трябва да се възпитава
още от ранна детска възраст.

Интервю на
Альона НЕЙКОВА
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 Мотото на проекта е
“Изкуство отвъд правила-
та”. Кои граници искате да
прескочите, за да се разви-
вате така, както го иска-
те?

- Много дискутирахме
мотото. Имахме и други ва-
рианти, но една приятна ве-
чер, докато провеждахме ре-
гулярните ни срещи, с по
чаша хубаво питие, решихме
да обсъдим кой как разбира
точно тези думи. Кои точно
правила, защо точно отвъд
тях. В крайна сметка, всяка
от нас имаше своите доводи
да изберем точно това мото.
Дали водени от идеята, че че-
сто чуваме оттук и оттам как
светът на изкуството е силно
доминиран от мъжкото
присъствие (а ние сме пред-
ставители на женското), дали
заради идеята, че всяка от нас
с години е слушала - къде до-
брожелателни, къде не – съве-
ти за това “как се прави”, дали
от страст към идеята да бъдем
иноватори, бунтари и поне
малко “непослушни”, защото
вярваме, че именно там някъ-
де се създава изкуството - в
тази комбинация от лудост,
веселие, страст и копнеж към
свободата. Може би, обобще-
но, това е основната посока
за нас.

На мен ми се иска да виж-
дам във всеки дом и офис,
местен хотел или ресторант,
във всеки музей или галерия
поне по една откупена твор-
ба на български художник.
Ако е от жив художник - още
по-добре. Ей така, като про-
тест към китайския кич (не
стила “кич”, а халтурата, ко-
ято ни краде духовността
всеки ден), към бутафорията
на масовата продукция, чии-
то цени не се различават чак
толкова съществено от наши-
те оригинали. Иска ми се

Продължението
на интервюто четете

на www.duma.bg

мотото “Изкуство отвъд пра-
вилата” да е ясен знак за все-
ки човек, да не го е страх да
влезе в галерия, да попита за
цената на произведението, да
не се чувства глупав, засра-
мен, да не живее с мантрата
“аз нищо не разбирам от из-
куство”, която чуваме често.
В същото време успешно да
покажем на тези хора “защо
тяхното 5-годишно дете не би
могло да нарисува същото”
(цитирам едноименната кни-
га на Сузи Ходж Why Your
Five Year Old Could Not Have
Done That). Нека да разбием
правилото, че от изкуство
имат привилегията да разби-
рат само критиците, изкуст-
воведите, кураторите, худож-
ниците... Защото, в крайна
сметка, по-голям съдник от
тежестта на времето няма, а
освен това при инвестицията
в изкуството водеща е най-
вече интуицията на колекци-
онера.

 Завършвате филосо-
фия, социология и реклама
със семиотичен профил, за-
щитавате и докторат в
областта на дигиталните
изкуства. До каква степен
тези сериозни специалнос-
ти ви помагат да разгърне-
те не само собствения твор-
чески потенциал, но и да
откривате таланта у дру-
гите?

- Моята страст винаги е
била да научавам нови неща.
Не спирам да уча. Много
пъти съм чувала: “Не се ли
изучи, не ти ли омръзна?!”
Не! И продължавам. Карам
курсове онлайн, участвам в
конференции, развивам кръго-
зора си. Това е моето предиз-
викателство, което постоян-
но ми напомня колко малко
знам и колко много има още
да се открива в света. Всеки
разговор, който провеждам в
подкаста на 5new “В ателие-
то на художника”, всяка нова

среща с вълнуваща творба за
мен е като отворена вълшеб-
на книга, с която мога да
правя магии. Разбира се, по-
някога не ми се получават, а
друг път стават страхотни
неща, които ми напомнят
защо се запалих по социални-
те, обществените и културни-
те теми. Всяка частица зна-
ние е малко парче от пъзела,
който се стремя да подредя
за себе си, в търсене на
смисъл.

Обичам контакта с твор-

ците и експертите, особено
когато е така непосредствен,
особено когато имам възмож-
ност да ги поразпитам по-
подробно за техните биогра-
фии и житейския им опит.
Толкова завладяващи истории
има! Дългогодишната ми ра-
бота в младежкия сектор в
Центъра за развитие на чо-
вешките ресурси ми показа,
че истории има навсякъде и
всеки е добър в нещо. Важно
е да не остава незабелязано.
Хората се развиват, общест-
вото разцъфтява, когато все-
ки получава уважение и при-
знание. Затова за нас в 5new
достъпността до изкуството
и в социален аспект е много
важна. Направихме сайта
една идея по-достъпен за
хора със специални нужди и
освен това планираме да раз-
вием платформата още пове-
че в тази посока, например с
гласово описание на творба-
та за хора със зрителни ув-
реждания.

 По-лесен ли е жи-
вотът в Нидерландия за
хора на изкуството и твор-
ците като цяло? Успяхте ли
да се почувствате у дома в
тази държава? Какво до
такава степен ви харесва
там, че бихте искали да го
пренесете и в България? И
обратното - кое от родина-
та си мечтаете да пренесе-
те в Нидерландия и да запа-
лите холандците по нещо
наше?

- Животът на творците
никъде по света не е лесен и

в това няма нищо лошо. Дори
напротив. Те са авангардът на
обществото. От тях научава-
ме новините за тежките и за
прекрасните неща в живота.
Творческата интерпретация
на настоящето и копнежите за
бъдещето са една от водещите
човешки черти. Голяма е те-
мата за страданието в изкуст-
вото, но, разбира се, всеки
трябва да яде, нали? Ето тук
вече може да се каже, че има
какво да се желае в родината
ни. Има едно безхаберие, но

не непременно и по необхо-
димост само в сферата на из-
куството. Виждаме го във
всички аспекти на живота. И
все пак Нидерландия е едно
изцяло различно конструира-
но общество. Има много как-
во да се каже, има много по
какво да се сравни, но преди
всичко има много, може би
твърде много разлики в цен-
ностите и във взаимоотноше-
нията. Последните години ме
научиха, че в този аспект “раз-
лично” не означава “по-доб-
ро”. Аз взимам най-доброто
за мен - това, което работи за
мен и от двете общества, пък
да видим какво ще стане. Вяр-
вам безрезервно, че българ-
ското съвременно изкуство
има отредено място толкова
далеч на Запад. Затова искам
именно него да отнеса в Ни-
дерландия, за да го покажа там
на моите приятели и колеги,
да ги запаля по таланта и ле-
котата, с която се твори у нас.
Разбира се, всички тези цели
имат нужда от солидна под-
крепа и все още са само в
сферата на мечтите.

В някои аспекти смятам
обаче, че категорично се про-
валяме като общество и това
са достъпната градска среда и
програмите за децата в музей-
ното дело. Има опасност в
бъдеще да понесем последст-
вията от това апатично пове-
дение.

В България има един спе-
циален дух, който ни помага
да бъдем много силни индиви-
дуално. В Нидерландия пости-

гат това, като обединяват уси-
лията си. Харесват ми и двете
неща, иска ми се да намеря
баланса между тях.

 У нас се създава усеща-
нето, че чужденците са по-
склонни да инвестират в
картини и скулптури. Има
ли според вас шанс българи-
те да се интересуват от ху-
дожествени произведения
поне толкова, колкото са
загрижени къде ще отидат
на почивка, например?

- Този въпрос е много
хубав, важен и на място. Това,
което наблюдаваме в чужби-
на (основно извън Балканите,
като изключим Сърбия), е ре-
зултат от десетилетия образо-
вателни инициативи, страте-
гии и политики. Твърде много
контекст има зад тези практи-
ки и не е лесно да се пренапи-
шат набързо навиците на об-
ществото. Според мен бълга-
ринът ще започне да купува и
да инвестира в изкуството, ко-
гато то му стане по-познато,
близко и когато повярва в
него. В този смисъл нека из-
борът да не е между почивка-
та и картина на нашенски
художник. Всеки има нужда
от почивка. Просто трябва да
се появи и нуждата от красо-
та или художествена прово-
кация в живота. Чужденците
не избират между картина и
почивка. Те планират инвес-
тициите си и в двете. Освен
това, институционално полу-
чават подкрепа за своя избор
чрез кредитиране или други
подкрепящи схеми. У нас не
избираме, а приоритизираме.
Често приоритетно е хапва-
нето и пийването. Затова смя-
там, че е добър трик от страна
на художниците да планират
по чаша вино по време на от-
криванията (на шега казано).
Все пак в България има отли-
чен избор и на храна, и на
вино, и на изкуство! В някакъв
смисъл живеем в хедонисти-
чен район на планетата. Така-
ва ни е средата и в това няма
нищо лошо, напротив, добре е
да се възползваме. Просто от
всяка сметка в ресторант за-
деляйте по 2 лева в буркан
вкъщи и хоп - в края на годи-
ната си подарете за Коледа
една красива оригинална
творба. Как и къде да намери-
те такава - ние можем да ви
дадем съвет.

С Рада Якова и Ейми Чапман

“

Õîðàòà ñå ðàçâèâàò, îáùåñòâîòî
ðàçöúôòÿâà, êîãàòî âñåêè
ïîëó÷àâà óâàæåíèå è ïðèçíàíèå

СНИМКИ ЛИЧЕН АРХИВ

Халтурата
ни краде...
Халтурата
ни краде...
Халтурата
ни краде...
Халтурата
ни краде...
Халтурата
ни краде...
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Скъпи читателю!

В днешното издание на приложението за ли-
тература, изкуство и култура ти предстои пъту-
ване в поетичния свят на Петър Андасаров.

Приятно четене.

ОТ РЕДАКТОРА

ПОЕЗИЯ

Стихотворения
от Петър Андасаров

Думи, казани през рамо
Това, е казваш, простотия -
да се захласваш подир гайда.
А аз съм гледал как се вие
след нея сватба.
Как всички улици след нея
вървяха до мегдана.
И той с хорото цветно грее
докато нощ настане.
И гледал съм как по седенки
фенери утрото разсмиват.
И с първите му бледи сенки
подир гласа й си отиват.
А тръгне ли си от селото -
изтича то след нея.
И на прощаване хорото
пространството люлее...

Ще гони зайци той
на оня свят
И като вятъра пройдоха
лиричен съм за вас.
В практичната епоха
не се побирам аз.
Аз знам - не е измама,
че вятъра с ръце
гората вдига като знаме
и пее от сърце.
А вятърът за вас е
скъперник и брои
листата му подвластни
като пари, пари...
Животът ви гора е
за лов на щастийце и власт.
И вместо хрътки, хора лаят
и сбират стъпките след вас.
Минавате с трофей и - май че -
отивате на пир богат.
Ще гони - казвате за мене - зайци,
ще гони той на оня свят!

Майка
В очите ми изгрява все такава:
приведена над свойта самота -
доприда дните си и радостта си
под сянката на своя залез.
И в кръговрата на живота й
безкрайни влакове се мяркат,
в които ние с погледа й
пътуваме за някъде...
Довеяни листа зашепнат ли
до прага на вратата й -
с тъга дочува ехото
на стъпките ни чакани.
И вечер върху сънните первази
накацат ли измръзнали врабчета
припомня си, припомня си със радост
за своите момчета!

Като пред олтар
На Иван ДИМОВ

Когато цветната омая на есента угасне
и лятото залязло е между клепачите

     на хоризонта;
когато всички сте забравили за свойто

 детство ласкаво
елате под прозорците на мойте спомени.
Елате - чергите на мама с цветя

    и слънце за да видите
върху перваза на миналото ни прострени -
те греят ослепително красиви. И знам,

   че ще завидите
на есента - най-цветното, с недостижими

       багри време.
Ще видите как цялата природа с цветни

    гласове се смее
и как - приседнало небето слуша с облаци

       облакътени.
А мама с песенни ръце тъче - слънца

     за да изгреят

по дрешките на детството ми, с безсъние
очаквани от мене.

Елате - на спомените си вратата широко
   съм разтворил

в дома им с чергите на мама застанете
като пред олтар.

И стъпвайте внимателно и тихо,
        без да проговорите

и грейте се на многоцветната им жар!

Каква красота
на разсъмване!

На Васил БЕЛЬОВ, партизанин,
обесен в с. Елешница, Разложко,

през 1944 година

Балконът спусна въжето предателски
и той тръгна към него -
венчалния пръстен на смъртта да приеме.
Съвсем неочаквано
всичкото синьо небето разсипа.
За миг някой очите му грабна
и нозете му увиснаха в празното...
Далечното светло гаснеше...
А отвисокото гласа на обесения чу се:
“Каква красота,
каква красота на разсъмване!”
И увисна след последния звук
като удивителен знак над света.

с. Елешница 1968 г.

Просъница
На Боян АНГЕЛОВ

Отида ли си аз, отида ли си
от времето на вас подвластно
ще имате в наследство мойто минало,
останало завинаги безгласно.
Затуй сега на глас да си говорим
прегърнати, с допрени рамена,
че той за вас ще бъде утре спомен
в едни далечни, стари времена.
Те вашия живот ще са задминали,
но в тях гласът ми ще е жив.
Повикайте в съня си мойто име
и аз ще съм небивало щастлив
да чуя вас в небесните селения
и думи по небето да ви пратя,
та вие да си спомните за мене
като свидни мои братя...

Листопад
Не ми е жал,
не ми е жал затуй, че си замина
с последните ята на листопада.
Все някога ще дойде зима,
за обичта все някой страда.
За теб,
за тебе ми е жал -
че може нейде
суховей да те завари,
а в тази зима зла и мрачно-бяла
човек е страшно да е без другар!
Снегът
и ехото на моя вик,
и стъпките след теб загърна...
А ти дали ще найдеш път
назад отново да се върнеш?

Редактор Боян БОЙЧЕВ

ПЕТЪР АНДАСАРОВ е роден на 16 юли
1937 г. в с. Елешница, Разложко. Завършва
Учителския институт “Св. Иван Рилски” в
град Станке Димитров (Дупница) и българ-
ска филология в Софийския университет.
Бил е председател на литературния клуб
“Димчо Дебелянов” в Дупница. От 1971 г.
живее и твори в София. Работил е като
редактор във в. “Кооперативно село”,
“Земя”, консултант по поезията на в.
“Народна младеж” и завеждащ редакция
“Художествена литература” на издател-
ство “Народна младеж”. Автор е на книги
с поезия, публицистика и стихове за деца,
сред които “Нося те в очите си” (1969),
“А е толкова рано за сбогом” (повест,
1973), “Преди да ви повикам” (1977),
“Слънце между нас” (1980), “Безсмъртниче-
та” (1980), “А ме боли от нежност”,
“С очи те търся”, “И няма връщане”
(1982), “Ти освети небето на душата ми”
(1989), “Иде хубавото време” - получила
годишната награда на СБП за публицисти-
ка, “До поискване”, “За цвят копнея”,
“Да си влюбен” (за Асен Лагадинов, 2004),
“Като дългото ехо на песен” (2009),
“Когато сенките се удължават” (2012) и
др. Член е на Съюза на българските писате-
ли и на Съюза на преводачите в България.
Носител на литературната награда за
патриотична поезия “Георги Джагаров” и
на руския орден “А. С. Грибоедов” (2012).
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Дончо Дончев е една от
оригиналните и интересни
личности на родния ми Плов-
див. На страниците на вест-
ник ДУМА сме разказвали за
неговите многобройни благо-
родни и полезни дейности, в
които енергичната му натура
се изявява ярко и запомнящо
се. Известен е като колекцио-
нер на ретроавтомобили, ор-
ганизатор на ралита със ста-
ри возила, автор на книги със
стихове, разкази и епиграми,
но и като творец на смели
идеи за бъдещето на река
Марица като плавателна - как-
то е била в далечното ни ми-
нало.

Повод за срещата ни е но-
вата му книга “История Ста-
роселска”, в която той е про-
учил и публикувал интересни
данни за родното си село Ста-
росел. Изданието не е само
историческо, а също така е
живо и завладяващо четиво за
живота в едно българско село,
в което са се родили забеле-
жителни хора.

Срещаме се с Дончо като
на “шура” - вечерен разговор
на пейка или на столчета пред
някоя селска къща. А и в кни-
гата си той представя такива
характерни за родното му
място думи, като “румбалка”
и “шътници”, по които се раз-
познават кореняците старо-
селци. С новата си творба
Дончо се завръща в родното
си място, но и в действител-
ност той си е истински старо-
селец.

Купил си е дори къща

в Старосел. Приканва и други
да го последват, ако имат
възможност. Ще се възродим
взаимно - и ние, и селото! -
убеден е Дончо. Старосел се
харесва и на чужденци -
български зетьове, които го
избират като място за посто-
янно пребиваване.

Дончо не крие, че се гор-
дее с миналото на това село,
проявява се не само като ме-
стен патриот, но и като деен
гражданин за благоустроява-
нето и облагородяването на
родния си край. Организатор
и председател е на Сдружени-
ето “Старосел” и всички в
него помагат - както и колко-
то могат. Но като буца в
гърлото ми дълги години стои
болката, че за Старосел не се
пише подобаващо, не се знае
достатъчно, споделя мъката си
Дончо. И тъжно добавя: Се-
лището участва активно в
Априлското въстание и дава
над сто свидни свои жертви.

Да се завърнеш при
бащиното огнище
„История Староселска” на Дончо Дончев е жив
разказ, който авторът сътворява с душата си

Петра ТАШЕВА

почват от там, от българско-
то село.

Цял живот събира
златния прашец

за тази история староселска.
Рови се Дончо в документите,
в литературата и в спомените
си. Пише я с чувството, че
сътворява песен за Старосел,
която да бъде продължавана,
допълвана, обогатявана и да
остане за идните поколения.

Има една притча, че само
дървото с дълбоки и здрави
корени оцелява в бурите на
живота. Без знанията ни за
рода и джинса ние сме като
дърво без корени. Да се обича
родината и майката е най-важ-
ният белег за почтеност, убе-
ден е Дончо.

Книгата си започва с при-
знанието, че децата са най-
голямото богатство на наро-
да. А нашите деца се разпиля-
ха по света. И всеки от нас

С новата си творба авторът се завръща
в родното си място

Възпитанието е в рода, в се-
мейството и в училището.
Изчезва ли училището, значи
няма деца, загива и селището,
смята Дончо.

С мъка пише авторът и за
храма, който се нуждае от
спешен ремонт. В годините ни
на робството религията е
била спасителният пояс да
оцелее българщината. Истин-
ската православна религия с
вярата в Бога и спазването на
десетте Божи заповеди са из-
ключително важни за чисто-
тата на обществото, категори-
чен е Дончо.

Книгата му не е нито суха
статистика, нито само исто-
рически факти, а е жив разказ,
който той сътворява повече
като писател - с душата си!
Събрал е сведения за всякак-
ви по професия староселци.

Всички пазим
в сърцата си

спомени за различни чудаци,
чешити и оригинали от род-
ните си места.

Любопитно ми е как реа-
гираха староселци на премие-
рата на книгата. Представяне-
то беше в големия салон на
читалището в селото, споделя
авторът на “История Старо-
селска”. Не пропуска да отбе-
лежи, че там беше кметът на
Община Хисаря - госпожа
Пенка Ганева, както и кметът
на Старосел - Матея Гудев.
Професор доктор Мария Шни-
тер, която е антроположка и
медиевистка от Пловдивския
университет “Паисий Хилен-
дарски”, говори така, че завла-
дя всички ни, разказа още
Дончо. И допълни: Тя е ав-
торка на великолепния, про-
фесионално издържан предго-
вор към моята “История Ста-
роселска”. Като правнучка на
архитект Йосиф Шнитер, кой-
то прави първия градоустрой-
ствен план на Пловдив, Ма-
рия е обичана, уважавана и
достойна пловдивчанка.

Вълненията при представя-
нето на книгата бяха големи и
предизвикаха прочувствени
изказвания и даже сълзи.
Събитието се превърна в ис-
тински празник. И моето
вълнение бе голямо, откровен
е Дончо. Приканвам всички,
които имат желание за изслед-
вания на родния си край, да
създават родословни дървета
и трудове, за да съхраняваме
нашето минало. Без него ние
няма да имаме и бъдеще, убе-
ден е Дончо.

С Цвятко Сиромашки

Посвещава изданието
на родителите, синовете
и внуците си

Представянето на книгата се състоя в големия салон
на читалището в селото

трябва да се запита: С какво
ги “изпуснахме”? Защо си из-
губихме чадата?

Явно заради това и Дончо
пише с болка за намаляването
на броя на населението на
Старосел - с надеждата “изгу-
бените” староселци да позна-
ят корените си и някога да се
върнат в бащините си огнища.
Но човек от хубавото не бяга.
Управниците ни не успяха да
превърнат прекрасната ни
България в прекрасна държа-
ва. Те нямат главното изиск-
ване - над своите лични инте-
реси да поставят делата на-
родни, разсъждава Дончо.

На първо място в разказа
му са спомените за училища-
та в Старосел.

Личи си колко го боли

за разрушеното старо учили-
ще. Дончо е убеден, че имен-
но образованието създава
стойностни млади хора, оби-
чащи родината. Възпитател-
ният процес е по-важен даже
от натрупването на знания,
защото той не се намира в
готов вид нито в книгите, нито
в гугъл. Няма го в никакви
съвременни технологии.

До такава степен е било опо-
жарявано, че не е останал
камък върху камък. Няма и
значим възпоменателен знак за
героичното му минало. Първи-
те въстаници, обесени след
погрома на Априлското въста-
ние, са дванадесет староново-
селци. На никого от тях няма-
ме снимка.

Затова Дончо предлага на
кметовете на Хисаря и на
Старосел да се отлеят 12
бронзови камбани, символизи-
ращи всеки от героите, обесе-
ни на моста на река Марица в
Пловдив, и те да бъдат в осно-
вата на Мемориален комплекс
на загиналите в Априлското

въстание и в петте войни за
обединяването на България.

Когато го питам какво е
усещането да върви по стъпки-
те на детството, да се върне в
младостта си, отговаря, като
цитира думи от стихотворени-
ето си “Някой ден”:

Ще избягам
някой ден
от паяка-град
по асфалта пешком
до рекичката на моето

    детство.

В пясъка й
да потърся
стъпките
на босите си крака
и по тях да се върна
на света
до началото...

Поредната книга на Дон-
чо Дончев е посветена на не-
говите родители, на синове-
те и внуците му. Но тя е и
за съселяните на автора, за
нас - българите, защото на
повечето от нас корените

СНИМКИ ЛИЧЕН АРХИВ
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Какъв президент?
Избираме: меко толериране на корупцията
или твърдо противопоставяне на използването
на публичната власт за частни цели

Антоний ТОДОРОВ

Стигна се до балотаж, ма-
кар и на ръба, поне що се
отнася до резултата на Румен
Радев - 49,42% от подадените
гласове. Второто условие за
избор от първия тур е далече
от това да бъде изпълнено
(40,5% избирателна актив-
ност). Но отвъд този балотаж
има един далеч по-важен
въпрос - какво представлява
той от гледна точка на проти-
вопоставянето в обществото.
Има ли две противоположни
гледни точки за бъдещето на
България и доколко те се спо-
делят от едно значително мно-
зинство?

Първият тур

Какво показват резултати-
те от първия тур. Всички от-
белязаха ниската избирателна
активност, което е вярно, ако
сравним участието в предиш-
ните президентски избори.

Много може да се каже за
причините, сред които панде-
мията или знаменития “страх
от машините”, но ми се стру-
ва, че това е преувеличение.
По-скоро причината е във
факта, че за трети път от ап-
рил насам (само за седем ме-
сеца) гражданите са призова-
ни да гласуват на избори, ко-
ито не дават резултат (прави-
телство). Мнозина са със си-
гурност разочаровани от
това, други са ядосани, трети
са уморени - това са по-съще-
ствени причини за ниското
участие. Може би част от
обяснението е, че МВР реши-
телно противодействаше на
купуването на гласове, което
вероятно разубеди някои

площадите се напълниха от
граждани с различни полити-
чески ориентации, но обеди-
нени от искането на две ос-
тавки - на тогавашния преми-
ер Бойко Борисов и на ново-
избрания главен прокурор
Иван Гешев.

Тази поляризация разделя
две гледни точки: едната е на
протеста срещу политическа-
та хегемония на ГЕРБ от по-
следните 12 години и на про-
мяната на модела на управле-
ние, другата е на запазването
на ГЕРБ във властта и заедно
с това - на утвърдения от
ръководството на тази партия
управленски стил. Едната
обективно е срещу утвърди-
лите се като правило схеми
на приватизация на публич-
ните ресурси, другата е сре-
щу трайното корумпирано за-
грабване на публичните ре-
сурси от частни актьори.

Едната гледна точка, тази
на протеста срещу корупция-
та, се представлява от гласу-
валите за Румен Радев.
Съвършено видно е, че това е
политически разнородна гру-
па, която на парламентарните
избори е гласувала за различ-
ни партии, не само за онези,
които публично подкрепиха
действащия президент за вто-
ри мандат. Тези четири пар-
тии (БСП, ИТН, ПП и
ИБГНИ) заедно са получили
на парламентарните избори
1 250 740 гласа, докато за Ра-
дев са гласували на първия тур
1 322 385. Но във всеки слу-
чай в тази разнородна общност
няма доминираща партия, до-
колкото избирателите на ПП
са съвсем нови и всички те са
гласували през април и юни
на парламентарните избори за
различни партии.

Новото (но вероятно по-
забравено старо) е значител-
ната разлика между гласове-
те за първия и втория в пре-
зидентските избори. Истори-
чески тя е била най-голяма на
изборите през 2006 г., когато
срещу тогавашния президент
Георги Първанов, кандидат за
втори мандат, се изправи ли-
дерът на “Атака” Волен Си-

деров. Сегашната разлика
между Румен Радев и Анас-
тас Герджиков е съпоставима
с разликите (макар и на
съвършено други равнища)
между първите двама на
първите президентски избори
през 1992 и 1996 г., но е
много по-голяма от разлика-
та на изборите през 2011 и
2016 г. Видима е значителна
мобилизация на политизира-
ните избиратели на сегашни-
те президентски избори - оче-
видно е, че виждат сериозен
залог в тях.

Втората гледна точка се
представлява от Анастас Гер-
джиков, подкрепен от ГЕРБ-
СДС. Макар, разбира се, той
да не я изразява като защита
на едно отхвърляно от актив-
ното гражданство статукво,
тази гледна точка събира
очакванията на различни гру-
пи в обществото: истински
спечелилите от управлението
на ГЕРБ, привържениците на
един патерналистки стил на
управление, олицетворяван
от Бойко Борисов, уплашени-
те от хаоса и невъзможност-
та да се състави правителст-
во след два поредни избора.
Затова за ГЕРБ-СДС основ-
ният лозунг на кампанията
беше “По-силни от хаоса”
(“Ред в хаоса” за юли 2021
г.), докато за Герджиков-Ми-
тева основният слоган беше
“Наистина обединени”.

Разбира се, нито дума за
излезлите наяве безобразия и
корупционни схеми в пре-
дишното управление, нито
опит за вътрешнопартиен де-
бат за това кой трябва да
понесе отговорността. Същи-
те говорители, същите само-
хвалства, същите критични
слова за опонентите, но ни-
какво покаяние, никакъв опит
за критично отношение към
стила им на управление. Ос-
новният враг на ГЕРБ е Ру-
мен Радев, основният опо-
нент на Анастас Герджиков е
Румен Радев.

Но отново виждаме и вече
банализираните опити за пе-
челене на време, за предста-
вяне на същото в нови одеж-
ди, както това видяхме по
време на политическия театър
с предложението за нова кон-
ституция в края на 2020 и
началото на 2021 г. Забравих-
ме ли, че в предложения от
ГЕРБ текст най-съществена-
та промяна беше изместване-
то на главата за правата и сво-
бодите накрая в конституци-
онния текст, вместо да е в на-
чалото, както е в действащата
Конституция? Но това меж-
ду другото.

Сега президентският кан-
дидат на ГЕРБ Анастас Герд-
жиков обяви публично, че
подкрепя Кирил Петков в не-
говото усилие да състави пра-
вителство и дори разказа как
го е запознал с Румен Радев.
Чудесно, но тогава подкрепя
ли кандидатът на ГЕРБ идея-
та за смяна на главния проку-
рор и за закриването на спе-
циализираните съд и проку-
ратура, подкрепя ли рефор-
мите на Кирил Петков в ББР,
одобрява ли критиките сре-
щу схемите за финансиране
на ББР и особено в строител-
ството на магистралите, как
се отнася към категоричното
заявление на ПП, че ГЕРБ
(както и ДПС) нямат място в
бъдещото управление? Ако

няма категорични отговори
на такива въпроси, заявената
подкрепа е като “целувката
на Юда” или по-скоро теат-
рален жест за печелене на
време (или на симпатии).

За какво са
президентските

избори?

Каква е същността на пре-
зидентските избори обаче?
На първия тур се явиха 23-
ма кандидати, сред тях - как-
то такива, подкрепени от “го-
лемите партии”, така и упо-
рити участници, познати от
много години, но също и
съвършено нови лица, вклю-
чително поп-фолк певица.
Погледнато отдалече, прези-
дентската надпревара прили-
ча на шоу, в което разни кан-
дидати се опитват да надпри-
казват (или евентуално да
надвикат) останалите. Може
би е твърде лесно да бъдеш
президентски кандидат в
България?

Всъщност обаче избираме
държавен глава за пет годи-
ни, който олицетворява един-
ството на нацията и ни пред-
ставлява пред света. Предста-
вяме си “представителен чо-
век”, с добри обноски и доб-
ре изглеждащ, достатъчно
познат в обществото, умеещ
да говори (включително и
чужди езици?), който да из-
глежда еднакво добре и на
военния парад, и в Европей-
ския съвет, и на екрана в на-
вечерието на Нова година.
Всичко това, вероятно, е мно-
го важно. Но не бива да за-
бравяме най-важното - пре-
зидентските избори са поли-
тически избори, избори меж-
ду визии за обществото. И
макар президентът да има ог-
раничена власт в нашата пар-
ламентарна република (пре-
миерът има много повече
власт), важно е каква визия за
обществото той излъчва.

На тези избори се сблъ-
скват по същество две визии:
на мекото толериране на
една ендемична корупция и
на твърдото противопоставя-
не на един модел на управле-
ние, който използва публич-
ната власт за частни цели.
Разбира се, двамата кандида-
ти като личности имат всеки
сам по себе си значителни
заслуги към обществото. Те
са имали успешна професио-
нална кариера, не са се под-
давали на корупция, не са
злоупотребявали с позиция и
власт. Е, и двамата са човеци
и поради това със сигурност
са имали както укорими дей-
ствия, така и “скелети в гар-
дероба”. Но не избираме
между двама архангела, а
между две личности, заели
две противоположни пози-
ции в един изострен полити-
чески дебат.

Да, изборът е мажорита-
рен, но не избираме личност
на годината, а президент. С
други думи, чрез личностите
избираме политическа пози-
ция. И ако решим, че “не под-
крепяме никого” или поради
същата причина няма да гла-
суваме на втория тур(защото
не виждаме “нашия кандидат”
на него), то по същество и на
практика казваме, че ни е все
едно кой ще спечели избори-
те. Наистина ли е все едно?

От блога на автора

склонни към такава търговия
граждани да гласуват. Но в
някакъв смисъл тази пореди-
ца от парламентарни избори
повлече със себе си и прези-
дентските.

Така резултатите показват
три големи блока в общест-
вото, които вероятно си пред-
ставят по различен начин пре-
зидентската надпревара. Мо-
жем да си представим, че сред
негласувалите (официално
почти 4 милиона, но по оцен-
ка малко над 3 милиона) пре-
обладават онези, за които е
все едно кой ще бъде избран.
Отказът да се гласува по
същество показва това, неза-
висимо че повечето негласу-
вали просто не искат да по-
емат лична отговорност за
резултата. Но обективно
всъщност заявяват, че биха
приели всеки резултат (или не
биха приели никакъв резул-
тат, което е едно и също). В
политиката изборът е между
наличните предложения, зато-
ва и гласът “Не подкрепям
никого” е от същия порядък
като при негласувалите. Ко-
гато никой от предложените
не ви удовлетворява, по съще-
ство приемате всеки възмо-
жен резултат, макар да не
участвате пряко в неговото
формиране.

Политическата
поляризация

Сред гласувалите обаче
поляризацията е значителна,
макар да има общо 23-ма кан-
дидати за президентския пост.
Това е видно в процента на
подадените гласове за първи-
те двама - почти 72% от всич-
ки гласували, което е висок
дял в сравнение и с много от
предишните президентски из-
бори. Във всеки случай, мно-
го повече от предишните два
избора през 2011-а (спечеле-
ни от кандидата на ГЕРБ Ро-
сен Плевнелиев) и особено
спрямо 2016 г., когато беше
избран Румен Радев. Тази по-
ляризация не е маловажна и
отразява случилото се след
лятото на 2020 г., когато
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Има хора, които нито умеят да говорят, нито да
пишат, нито да мислят... Стават политици, горките!

Побързайте!

Владимир ГЕОРГИЕВ

Ако се замислиш.
Не си роден по своя воля.

И по своя воля няма да ум-
реш. А по средата между две-
те - имаш воля да живееш, да
съзреш и да угаснеш.

Но тази воля става право с
годините. И затова волята ре-
шава да не упражнява право-
то си. Едни решават да живе-
ят, други - да узряват, трети -
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Ô˙‚Ó Ë ‡Î. 2 ÓÚ «Ã—Ã¿,  ˜Î. 137, ‡Î. 1, Ú. 5, ÔÂ‰-
ÎÓÊÂÌËÂ Ô˙‚Ó Ë ‚ÚÓÓ ÓÚ “«, ‚˙‚ ‚˙ÁÍ‡ Ò ˜Î. 1, ‡Î.
3, ˜Î. 20 Ë ˜Î. 21, ‡Î. 1 ÓÚ «œœ, ˜Î. 65 Ë ˜Î. 68 ÓÚ
œœ«œœ, ÔË ÛÒÎÓ‚ËˇÚ‡ Ì‡ ˜Î. 21, ‡Î. 2 ÓÚ «œœ, ˜Î. 63,
‡Î. 3 ÓÚ «À«, ˜Î. 3, ‡Î. 1 ÓÚ Õ‡Â‰·‡ π 9 ÓÚ
26.06.2000 „. Á‡ ÛÒÎÓ‚ËˇÚ‡ Ë Â‰‡ Á‡ ÔÓ‚ÂÊ‰‡ÌÂ Ì‡
ÍÓÌÍÛÒË Á‡ ‚˙ÁÎ‡„‡ÌÂ Ì‡ ÛÔ‡‚ÎÂÌËÂÚÓ Ì‡ ÎÂ˜Â·ÌË
Á‡‚Â‰ÂÌËˇ ÔÓ «‡ÍÓÌ‡ Á‡ ÎÂ˜Â·ÌËÚÂ Á‡‚Â‰ÂÌËˇ (Õ‡Â‰-
·‡ π 9), ˜Î. 28, ‡Î. 1, Ú. 6, ˜Î. 30, ‡Î. 1 Ë ‡Î. 5, ˜Î.
31, ‡Î. 1, ˜Î. 36, ˜Î. 37, ˜Î. 47 Ë ˜Î. 51 ÓÚ Õ‡Â‰·‡
π 40 Á‡ Â‰‡ Á‡ Û˜Â‰ˇ‚‡ÌÂ Ë ÛÔ‡ÊÌˇ‚‡ÌÂ Ô‡‚‡Ú‡
Ì‡ Œ·˘ËÌ‡  ÌÂÊ‡ ‚ ÔÛ·ÎË˜ÌË ÔÂ‰ÔËˇÚËˇ Ë Ú˙„Ó‚-
ÒÍË ‰ÛÊÂÒÚ‚‡ Ò Ó·˘ËÌÒÍÓ Û˜‡ÒÚËÂ ‚ Í‡ÔËÚ‡Î‡ Ë ‚
ËÁÔ˙ÎÌÂÌËÂ Ì‡ –Â¯ÂÌËÂ π426 ÔÓ œÓÚÓÍÓÎ π40 ÓÚ
29.10.2021 „. Ì‡ Œ·— -  ÌÂÊ‡

Œ¡fl¬¿ «¿  ŒÕ ”–—:
«‡ ‚˙ÁÎ‡„‡ÌÂ ÛÔ‡‚ÎÂÌËÂÚÓ
Ì‡ ìÃ¡¿À -  Õ≈Δ¿î ≈ŒŒƒ

 ÓÌÍÛÒ˙Ú ˘Â ÒÂ ÔÓ‚Â‰Â Ì‡ ÚË ÂÚ‡Ô‡:
1. œÓ‚ÂÍ‡ Ì‡ Ò˙ÓÚ‚ÂÚÒÚ‚ËÂÚÓ Ì‡ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ÂÌËÚÂ
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ÔÓ Ô‡‚‡ ÎËÌËˇ, ÔÓ Ò˙Â·ÂÌ‡ ÎËÌËˇ - ‰Ó ˜ÂÚ‚˙Ú‡ ÒÚÂÔÂÌ
‚ÍÎ˛˜ËÚÂÎÌÓ, Ë ÔÓ Ò‚‡ÚÓ‚ÒÚ‚Ó - ‰Ó ‚ÚÓ‡ ÒÚÂÔÂÌ ‚ÍÎ˛˜Ë-
ÚÂÎÌÓ, Ì‡ ÛÔ‡‚ËÚÂÎ ËÎË ˜ÎÂÌ Ì‡ ÍÓÎÂÍÚË‚ÂÌ Ó„‡Ì Á‡
ÛÔ‡‚ÎÂÌËÂ Ë ÍÓÌÚÓÎ Ì‡ Ò˙˘ÓÚÓ ÔÛ·ÎË˜ÌÓ ÔÂ‰ÔËˇÚËÂ;
11. ƒ‡ ÌÂ Á‡ÂÏ‡ ‚ËÒ¯‡ ÔÛ·ÎË˜Ì‡ ‰Î˙ÊÌÓÒÚ ÔÓ ˜Î. 6, ‡Î.
1, Ú. 1 - 38 Ë 4 - 45 ÓÚ «‡ÍÓÌ‡ Á‡ ÔÓÚË‚Ó‰ÂÈÒÚ‚ËÂ Ì‡
ÍÓÛÔˆËˇÚ‡ Ë Á‡ ÓÚÌÂÏ‡ÌÂ Ì‡ ÌÂÁ‡ÍÓÌÌÓ ÔË‰Ó·ËÚÓÚÓ ËÏÛ-
˘ÂÒÚ‚Ó, ÌÂ Â ˜ÎÂÌ Ì‡ ÔÓÎËÚË˜ÂÒÍË Í‡·ËÌÂÚ Ë ÒÂÍÂÚ‡ Ì‡
Ó·˘ËÌ‡; 12. ƒ‡ ÌÂ ËÁ‚˙¯‚‡ Ú˙„Ó‚ÒÍË Ò‰ÂÎÍË ÓÚ Ò‚ÓÂ ËÎË
ÓÚ ˜ÛÊ‰Ó ËÏÂ; 13. ƒ‡ ÌÂ Â Ò˙‰ÛÊÌËÍ ‚ Ò˙·Ë‡ÚÂÎÌË, ‚
ÍÓÏ‡Ì‰ËÚÌË ‰ÛÊÂÒÚ‚‡ Ë ‚ ‰ÛÊÂÒÚ‚‡ Ò Ó„‡ÌË˜ÂÌ‡ ÓÚ„Ó-
‚ÓÌÓÒÚ; 14. ƒ‡ ÌÂ Â ÛÔ‡‚ËÚÂÎ ËÎË ˜ÎÂÌ Ì‡ ËÁÔ˙ÎÌËÚÂÎÂÌ
ËÎË ÍÓÌÚÓÎÂÌ Ó„‡Ì Ì‡ ‰Û„Ó ÔÛ·ÎË˜ÌÓ ÔÂ‰ÔËˇÚËÂ; 15.
ÕÂ ÏÓÊÂ ‰‡ ·˙‰Â ÛÔ‡‚ËÚÂÎ ÎËˆÂ, ÍÓÂÚÓ ‡·ÓÚË ÔÓ ÒÎÛÊÂ·-
ÌÓ ËÎË ÔÓ ÚÛ‰Ó‚Ó Ô‡‚ÓÓÚÌÓ¯ÂÌËÂ, ÓÒ‚ÂÌ Í‡ÚÓ ÔÂÔÓ‰‡-
‚‡ÚÂÎ ‚˙‚ ‚ËÒ¯Â Û˜ËÎË˘Â Ë/ËÎË Í‡ÚÓ ÎÂÍ‡ ËÎË ÎÂÍ‡ ÔÓ
‰ÂÌÚ‡ÎÌ‡ ÏÂ‰ËˆËÌ‡ ‚ ÎÂ˜Â·ÌÓ Á‡‚Â‰ÂÌËÂ ÔÓ ÒÏËÒ˙Î‡ Ì‡
«‡ÍÓÌ‡ Á‡ ÎÂ˜Â·ÌËÚÂ Á‡‚Â‰ÂÌËˇ.

2. ÕÂÓ·ıÓ‰ËÏËÚÂ ‰ÓÍÛÏÂÌÚË, ÍÓËÚÓ Í‡Ì‰Ë‰‡ÚËÚÂ Úˇ·‚‡
‰‡ ÔÂ‰ÒÚ‡‚ˇÚ: 1. «‡ˇ‚ÎÂÌËÂ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂ ‚ ÍÓÌÍÛÒ‡ (Ò‚Ó·Ó-
‰ÂÌ ÚÂÍÒÚ), Í˙Ï ÍÓÂÚÓ ÒÂ ÔËÎ‡„‡Ú ‰‚‡ ÓÚ‰ÂÎÌË Á‡ÔÂ˜‡Ú‡ÌË
Ë ÌÂÔÓÁ‡˜ÌË ÔÎËÍ‡, Í‡ÚÓ ÚÂ ÒÂ ÔÓÒÚ‡‚ˇÚ ‚ Â‰ËÌ Ó·˘ Á‡-
ÔÂ˜‡Ú‡Ì ÔÎËÍ, ‡ Á‡ˇ‚ÎÂÌËˇÚ‡ ÒÂ Á‡‚ÂÊ‰‡Ú ‚ ÒÔÂˆË‡ÎÂÌ Â-
„ËÒÚ˙ ÔÓ Â‰‡ Ì‡ ÚˇıÌÓÚÓ ÔÓÒÚ˙Ô‚‡ÌÂ. ¬ ÔÎËÍ π 1 Ò˙‰˙Ê‡
ÌÂÓ·ıÓ‰ËÏËÚÂ ‰ÓÍÛÏÂÌÚË,Û‰ÓÒÚÓ‚Âˇ‚‡˘Ë Ò˙ÓÚ‚ÂÚÒÚ‚ËÂÚÓ Ì‡
Í‡Ì‰Ë‰‡ÚËÚÂ Ò ËÁËÒÍ‚‡ÌËˇÚ‡ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂ Ë ÔÎËÍ π 2 Ò˙‰˙Ê‡
‡Á‡·ÓÚÍ‡Ú‡ Ì‡ ÔÓ„‡Ï‡ Á‡ ‡Á‚ËÚËÂÚÓ Ë ‰ÂÈÌÓÒÚÚ‡ Ì‡
ìÃ¡¿À -  ÌÂÊ‡î ≈ŒŒƒ Á‡ ÚË„Ó‰Ë¯ÂÌ ÔÂËÓ‰ - Ò Ó·ÂÏ ‰Ó 30
(ÚË‰ÂÒÂÚ) Ï‡¯ËÌÓÔËÒÌË ÒÚ‡ÌËˆË, ËÁ„ÓÚ‚ÂÌ‡ ‚ ÚË ÂÍÁÂÏÔ-

Îˇ‡; 2. ¿‚ÚÓ·ËÓ„‡ÙËˇ, Â‚ÓÔÂÈÒÍË ÙÓÏ‡Ú - ÔÎËÍ π 1;
3. —Ó·ÒÚ‚ÂÌÓ˙˜ÌÓ Á‡‚ÂÂÌË ˜ÂÚÎË‚Ë ÍÒÂÓÍÓÔËˇ ÓÚ
‰ÓÍÛÏÂÌÚË, Û‰ÓÒÚÓ‚Âˇ‚‡˘Ë, ˜Â Í‡Ì‰Ë‰‡Ú‡ ÓÚ„Ó‚‡ˇ Ì‡
ËÁËÒÍ‚‡ÌËˇÚ‡ Ì‡ ˜Î. 4, ‡Î. 1 ÓÚ Õ‡Â‰·‡ π 9.  ‚‡ÎËÙË-
Í‡ˆËˇÚ‡ ÔÓ Á‰‡‚ÂÌ ÏÂÌË‰ÊÏ˙ÌÚ ÒÂ Û‰ÓÒÚÓ‚Âˇ‚‡ Ò ‰Ó-
ÍÛÏÂÌÚ, Ò˙„Î‡ÒÌÓ ‡ÁÔÓÂ‰·ËÚÂ Ì‡ ß 3 ÓÚ Õ‡Â‰·‡ 9 -
ÔÎËÍ π 1; 4. —Ó·ÒÚ‚ÂÌÓ˙˜ÌÓ Á‡‚ÂÂÌË ̃ ÂÚÎË‚Ë ÍÒÂÓÍÓ-
ÔËˇ Ì‡ ‰ÓÍÛÏÂÌÚË, Û‰ÓÒÚÓ‚Âˇ‚‡˘Ë Ì‡ÎË˜ËÂÚÓ Ì‡ ËÁËÒÍÛ-
ÂÏËˇ ÒÚ‡Ê - ÔÎËÍ π 1; 5. ƒÂÍÎ‡‡ˆËˇ (Ò‚Ó·Ó‰ÂÌ ÚÂÍÒÚ)
Á‡ Ó·ÒÚÓˇÚÂÎÒÚ‚‡ ÓÚ Ú. 2.2 ‰Ó Ú. 2.15 ‚ÍÎ., Ò ÚÂÍÒÚ, ˜Â
Í‡Ì‰Ë‰‡Ú˙Ú Â Á‡ÔÓÁÌ‡Ú Ò ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚÚ‡ ÍÓÏËÒËˇÚ‡ ‰‡
ËÁ‚˙¯‚‡ ÔÓ‚ÂÍË ÔÓ ‰ÂÍÎ‡Ë‡ÌËÚÂ Ó·ÒÚÓˇÚÂÎÒÚ‚‡ -
ÔÎËÍ π 1; 6. ÃÂ‰ËˆËÌÒÍÓ Ò‚Ë‰ÂÚÂÎÒÚ‚Ó Á‡ ‡·ÓÚ‡, Û‰Ó-
ÒÚÓ‚Âˇ‚‡˘Ó ‚˙ÁÏÓÊÌÓÒÚÚ‡ Á‡ Á‡ÂÏ‡ÌÂ Ì‡ ‰Î˙ÊÌÓÒÚÚ‡ Ë
Ò‚Ë‰ÂÚÂÎÒÚ‚Ó ÓÚ ÔÒËıÓ‰ËÒÔ‡ÌÒÂ, ˜Â ÎËˆÂÚÓ ÌÂ ÒÂ ‚Ó‰Ë
Ì‡ ÓÚ˜ÂÚ - ÔÎËÍ π 1; 7. —‚Ë‰ÂÚÂÎÒÚ‚Ó Á‡ Ò˙‰ËÏÓÒÚ - ÔÎËÍ
π 1; 8. —Ó·ÒÚ‚ÂÌÓ˙˜ÌÓ Á‡‚ÂÂÌÓ ̃ ÂÚÎË‚Ó ÍÒÂÓÍÓÔËÂ ÓÚ
‰ÓÍÛÏÂÌÚ Á‡ Ò‡ÏÓÎË˜ÌÓÒÚ Ò ÚÂÍÒÚ, ˜Â Í‡Ì‰Ë‰‡Ú‡ ‰‡‚‡
Ò˙„Î‡ÒËÂ Á‡ ÔÂ‰ÓÒÚ‡‚ˇÌÂ Ì‡ ÎË˜ÌË ‰‡ÌÌË - ÔÎËÍ π 1; 9.
œÓ„‡Ï‡ Á‡ ‡Á‚ËÚËÂÚÓ Ë ‰ÂÈÌÓÒÚÚ‡ Ì‡ ÎÂ˜Â·ÌÓÚÓ Á‡-
‚Â‰ÂÌËÂ Á‡ ÚË„Ó‰Ë¯ÂÌ ÔÂËÓ‰, Ò˙Ò Ò˙‰˙Ê‡ÌËÂ Ò˙„Î‡Ò-
ÌÓ ˜Î. 23, ‡Î. 1 ÓÚ Õ‡Â‰·‡ π 40 Á‡ Â‰‡ Á‡ Û˜Â‰ˇ‚‡ÌÂ
Ë ÛÔ‡ÊÌˇ‚‡ÌÂ Ô‡‚‡Ú‡ Ì‡ Œ·˘ËÌ‡  ÌÂÊ‡ ‚ ÔÛ·ÎË˜ÌË
ÔÂ‰ÔËˇÚËˇ Ë Ú˙„Ó‚ÒÍË ‰ÛÊÂÒÚ‚‡ Ò Ó·˘ËÌÒÍÓ Û˜‡Ò-
ÚËÂ ‚ Í‡ÔËÚ‡Î‡, ‡ ËÏÂÌÌÓ: Ò˙ÒÚÓˇÌËÂ Ì‡ ‰ÛÊÂÒÚ‚ÓÚÓ -
‡Ì‡ÎËÁ Ì‡ ‡ÍÚË‚ËÚÂ Ë Ô‡ÒË‚ËÚÂ, ÔËıÓ‰ËÚÂ Ë ‡ÁıÓ‰ËÚÂ,
Ô‡Ë˜ÌËÚÂ ÔÓÚÓˆË, ˜Ó‚Â¯ÍËÚÂ ÂÒÛÒË Ë ‰Û„Ë; ÒÂ‰ÌÓ-
ÒÓ˜ÌËÚÂ ˆÂÎË; Ó„‡ÌËÁ‡ˆËÓÌÌË Ë ÙËÌ‡ÌÒÓ‚Ë ÏÂÓÔË-
ˇÚËˇ Á‡ ÔÓÒÚË„‡ÌÂ Ì‡ ˆÂÎËÚÂ Ë Ì‡ÏÂÂÌËˇÚ‡ È ÌÂÓ·ıÓ-
‰ËÏË ÂÒÛÒË, ËÌ‚ÂÒÚËˆËÓÌÌË ‡ÁıÓ‰Ë, ‚ Ú. ˜. Ò˙Ò ÒÓ·-
ÒÚ‚ÂÌË ÒÂ‰ÒÚ‚‡; Ó˜‡Í‚‡ÌË ÂÁÛÎÚ‡ÚË - ÔËıÓ‰Ë ÓÚ ÓÔÂ-
‡ÚË‚Ì‡ ‰ÂÈÌÓÒÚ, ÔÂ˜‡Î·‡ ËÎË Ì‡Ï‡Îˇ‚‡ÌÂ Ì‡ Á‡„Û·‡
Á‡‰˙ÎÊÂÌËˇ, ‚ Ú. ˜. Í˙Ï ÙËÌ‡ÌÒÓ‚Ë ÔÂ‰ÔËˇÚËˇ Ë ‰Û„Ë
‰˙Î„Ó‚Â  - Ò Ó·ÂÏ ‰Ó 30 (ÚË‰ÂÒÂÚ) Ï‡¯ËÌÓÔËÒÌË ÒÚ‡-
ÌËˆË ËÁ„ÓÚ‚ÂÌ‡ ‚ ÚË ÂÍÁÂÏÔÎˇ‡ - ÔÎËÍ π 2.

ƒÓÍÛÏÂÌÚËÚÂ ÒÂ ÔÓ‰‡‚‡Ú ÎË˜ÌÓ ËÎË ̃ ÂÁ Ô˙ÎÌÓÏÓ˘-
ÌËÍ Ò ÌÓÚ‡Ë‡ÎÌÓ Á‡‚ÂÂÌÓ ËÁË˜ÌÓ Ô˙ÎÌÓÏÓ˘ÌÓ ‚
Œ·˘ËÌÒÍË ˆÂÌÚ˙ Á‡ ÛÒÎÛ„Ë Ë ËÌÙÓÏ‡ˆËˇ Ì‡ „‡Ê‰‡-
ÌËÚÂ, Ì‡ıÓ‰ˇ˘ ÒÂ Ì‡ Ô˙‚Ë ÂÚ‡Ê ‚ Ò„‡‰‡Ú‡ Ì‡ Œ·˘ËÌ‡
 ÌÂÊ‡ Ò ‡‰ÂÒ: ÛÎ. ìÃ‡ËÌ ¡ÓÂ‚î π 69, „.  ÌÂÊ‡,
‚ÒÂÍË ‡·ÓÚÂÌ ‰ÂÌ ‚ ÒÓÍ ‰Ó 17:00 ˜. Ì‡ ÚË‰ÂÒÂÚ Ë
Ô˙‚Ëˇ ‰ÂÌ ÓÚ ‰‡Ú‡Ú‡ Ì‡ ÔÛ·ÎËÍÛ‚‡ÌÂ Ì‡ Ó·ˇ‚‡Ú‡.

»ÌÙÓÏ‡ˆËˇ ÓÚÌÓÒÌÓ ÚÂÏËÚÂ ÔÂ‰ÏÂÚ Ì‡ Ò˙·ÂÒÂ‰-
‚‡ÌÂÚÓ ÒÂ ÔÂ‰ÓÒÚ‡‚ˇ Ì‡ Í‡Ì‰Ë‰‡ÚËÚÂ ‚ ÒÓÍ‡ Á‡ ÔÓ-
‰‡‚‡ÌÂ Ì‡ ‰ÓÍÛÏÂÌÚËÚÂ Á‡ Û˜‡ÒÚËÂ ‚ ÍÓÌÍÛÒ‡ ÒÚ‡ˇ π
303 Ì‡ Œ·˘ËÌ‡  ÌÂÊ‡, „.  ÌÂÊ‡, ÛÎ.îÃ‡ËÌ ¡ÓÂ‚î π
69, ÂÚ.3; ÚÂÎ. Á‡ ÍÓÌÚ‡ÍÚ: 09132/7136.

 ÓÌÍÛÒ˙Ú ˘Â ÒÂ ÔÓ‚Â‰Â Ì‡ 22.12.2021 „. ÓÚ
10:00 ˜‡Ò‡ ‚ Á‡Î‡Ú‡ Ì‡ Œ·˘ËÌÒÍË Ò˙‚ÂÚ -  ÌÂÊ‡ ‚
Ò„‡‰‡Ú‡ Ì‡ Œ·˘ËÌ‡  ÌÂÊ‡, ÂÚ‡Ê 3.

—˙Ó·˘ÂÌËˇÚ‡ ‚˙‚ ‚˙ÁÍ‡ Ò ÍÓÌÍÛÒ‡ ˘Â ÒÂ Ó·ˇ‚ˇ-
‚‡Ú Ì‡ Ú‡·ÎÓÚÓ Á‡ Ó·ˇ‚Ë Ë Ò˙Ó·˘ÂÌËˇ ‚ Ò„‡‰‡Ú‡ Ì‡
Œ·˘ËÌ‡  ÌÂÊ‡.

Œ¡Ÿ»Õ— »   —⁄¬≈“ -   Õ≈Δ¿
5835 „.  ÌÂÊ‡, ÛÎ. ìÃ‡ËÌ ¡ÓÂ‚î π69,

ÚÂÎ. 09132/7662, Ù‡ÍÒ 09132/7007,
E-mail:savet.kneja@knezha.bg

преждевременно да гаснат.
И после още по-сложно

става. Решилите да живеят не
са наясно какво да правят, ако
нямат пари, затова намират
живота си като способ за мал-
третиране на чуждия живот.
И се налагат, отнемат го - по
един или друг начин.

Решилите да узреят, става
философи по онзи странен
начин, от който всяка филосо-
фия би се отвратила. Те
мъдруват върху парите, а не
върху смъртта. Защото оправ-
данието на смъртта е жи-
вотът. Те мразят и живота, и
смъртта. Обичат гордостта си.

Третите - решили да гас-
нат. За тях всичко е ясно и
предопределено. Няма ни-
какъв смисъл. Нито в живота,
нито в смъртта. Любовта е
илюзия, злобата, отмъщение-
то, завистта - само думи. Та-
кова нещо в природата няма.

И по тази причина роденото е
само тор.

Ако са замислиш, има тол-
кова много хора, които умеят
да мислят, но не могат да го-
ворят.

Тези, обучени да говорят,
не могат да мислят.

Има и още видове - те мо-
гат да пишат, но не са способ-
ни да мислят.

И още по-зле: такива, кои-
то възнамеряват, че са нада-
рени с мисъл, но не могат
нито да пишат, нито да гово-
рят. Обикновено стават поли-
тици, горките.

Лошо е, когато човек се
замисли.

По-лошо е, ако не го на-
прави. Ще го купят. Вещ е.
Стока.

Тия дни ще продават крен-
вирши на половин цена в ма-
газина. Онзи, на стъпалата, до
87-ми блок. Побързайте! Ко-

личествата са ограничени.
А качествата - безгра-

нични.
Ако се замислиш, в този

блок магазин няма. И по тази
причина - кренвирши също. И

цената им няма как да е напо-
ловина - защото не знаете от
какво е половина тя.

Но побързайте! Ще се раз-
продаде това, дето го няма.
Няма го, защото не мислиш.
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Театралното сдружение
“Enso” реализира своя втори
творчески проект. На 21 но-
ември е премиерата на “Всич-
ки малки светлини” в театър
“Азарян”. Написана през
2016 г., пиесата печели бри-
танската награда “George

СНИМКИ ТЕАТРАЛНО СДРУЖЕНЕ “ENSO”

Британската пиеса „Всички малки светлини”
поставя проблема за насилието над деца

Devine Award” и номинация
за най-добра пиеса на писа-
телската гилдия.

Авторката Джейн Ъптън
казва, че сюжетът е вдъхно-
вен от истински истории за
сексуална експлоатация на
деца. Основните теми са

социалната вина, семейство-
то, приятелството, любовта.
Питана какво иска да по-
стигне с текста си, Джейн
Ъптън отговаря, че се надя-
ва да помогне.

“В нашия театрален опит
върху тази драматургия и
ние се надяваме да се при-
съединим към помощта,
като развълнуваме публика-
та и я направим съпричаст-
на и загрижена”, споделя
рeжисьорът Стоян Радев.

Смехът, сълзите, обещани-
ето и отчаянието на тий-
нейджърската младост са пле-
нителни и разтърсващи. Из-
правят ни пред мечтата, коя-
то всеки живот представлява.
Мечта, която може да бъде

окрилена или погубена. Геро-
ините на пиесата са поставе-
ни в критична ситуация и из-
ходът е труден за откриване.

“Всички малки светлини”
предлага изключително сил-
но, смешно, драматично и в
крайна сметка истинско пре-
живяване. За актрисите, ко-
ито влизат в ролите на мо-
мичетата, и за зрителите,
заставащи пред спонтанно-
то откровение на болезнени
за споделяне тайни.

Участват Камелия Ха-
тиб, Александра Димитро-
ва, Лили Сучева. Превод от
английски - Маргарита Ма-
чева, сценография - Илияна
Кънчева, композитор е Еми-
лиян Гацов-Елби.

Шестата изложба от програмата на
“София хартиен арт фест 2021” е юби-
лейната изложба на скулптора Тодор
Тодоров, основател на фондация “Ама-
терас”. Тодор Тодоров е член на СБХ
от 1984 г., както и на 10 международни
професионални организации в Европа
и Азия. В дългия си 70-годишен път
скулпторът е носител на 21 награди и
е познат предимно с монументалните
си произведения по света. Отличава се
с нестандартен подход в кавалетната и
монументалната скулптура. Създател е
на световната теория за скулптурата и
природните елементи - “Елементалната
скулптура”.

Своята последна колекция ще пред-

Юбилейна скулптурна изложба
на Тодор Тодоров

стави в галерия “Райко Алексиев” до
4 декември. Откриването е с вернисаж
на 19 ноември от 17 до 19 ч. Органи-
затори са СБХ и фондация “Аматерас”.

През последните няколко години
Тодор Тодоров започва да прави звуча-
щи интерактивни скулптури и така се
ражда серията “Щрайх”. Колекцията е
реализирана в рамките на три години и
рефлектира любовта на автора към му-
зиката, която е важно вдъхновение за
него в студентските му години. Произ-
веденията са мотивирани от симбиоза-
та между изпълнител и инструмент и
както споменава самият той: “Забеля-
зах, че много музиканти заприличват
на своите инструменти.”

Камелия Тодорова
с авторски спектакъл

Камелия Тодорова ще представи
премиерно авторския си музикален спек-
такъл “Моят глас” на 22 ноември от
19 ч. в театър “Азарян”, научи ДУМА
от Мария Иванова. Предприети са мер-
ки за опазване на здравето и благоденст-
вието на публиката и екипа, в съответ-
ствие с действащите противоепидемич-
ни наредби. Проектът се осъществява с
финансовата подкрепа на Министер-
ството на културата и на Столичната
община; подкрепя се и от НБУ.

“Моят глас” е личен разказ в музи-
ка и видео. Камелия Тодорова споделя
моменти от своя път в света на музи-
ката и киното и как животът (случка,
среща, емоция) вдъхновява творчест-
вото й. Публиката я познава като
изпълнителка и малцина знаят, че тя е
авторка на някои от най-обичаните си
песни.

Екипът на “Моят глас” се състои
от доказани професионалисти, всеки
със собствено присъствие на култур-
ната сцена в България и Европа. Те са
Камелия Тодорова - автор и артист;
Васил Къркеланов - режисьор на визу-
алните ефекти на спектакъла; Мариета
Ценова - сценограф; Юлиан Янев -

Премиерата на „Моят глас” е на 22 ноември в театър „Азарян”

автор на аранжиментите, пиано, ръко-
водител на музикален квартет в спек-
такъла; Теодор Ангелов - фотограф на
проекта. Музикантите са Юлиан Янев
- пиано, Щерион Пилидов - китара,
Радослав Славчев - бас, Борислав Пе-
тров - ударни. Беквокали - Елена Си-
ракова, Катя Кръстева, Христина Ней-
кова и Мартин Константинов.

В Деня на народните будители Ка-
мелия Тодорова получи отличието
“Почетен гражданин на София”. По
този повод тя сподели: “Признанието
“Почетен гражданин на София” е мно-
го ценно за мен, особено днес. Ние,

хората на изкуството, на сцената, в
последната година имаме много малка
възможност за срещи с публиката, с
хората, които ни вдъхновяват и които
ние вдъхновяваме. Тяхното признание
ни дава нова енергия и страст, и сили
за нови проекти. С абсолютното раз-
биране за сегашната ситуация, осме-
ляваме се да осъществим спектакъла
“Моят глас”. Влагам в този спектакъл
цялата си душа. Работя с прекрасен
екип от професионалисти. Вярваме, че
с нашата откровеност и любов към
публиката ще й дадем нов поглед и
надежда, и вдъхновение.”

СНИМКА © MARCO BORGGREVE

„Под напрежение”
на Васил Богданов
получи поредна награда

Създадената през 1980 г. специал-
ност “Анимация” в НАТФИЗ отглеж-
да десетки от най-добрите световни
аниматори, някои от които стигат
до екипите на наградените от “Ос-
кар” филми. Последния повод за
адмирации донесе филмът на Васил
Богданов “Под напрежение”. Селек-
тиран в повече от 20 форума и но-
сител на сериозни международни
отличия, между които наградата за
най-добра анимация от канадския
фестивал Montreal Independent Film
Festival и наградата на уругвайския
фестивал International Film Schools
Festival, “Под напрежение” добави още
едно отличие в колекцията си - награ-
дата за най-добър анимационен филм
на Международния студентски фил-
мов фестивал “Ранно пиле”.

Вилде Франг свири
любимия си концерт
на Шуман със
Софийската филхармония

Младата норвежка цигуларка
Вилде Франг ще изпълни на 21 ноември
в зала “България” любимия си Кон-
церт за цигулка в ре минор на Шуман.
Диригент на концерта е Юлиан Рах-
лин - прекрасен цигулар и близък неин
приятел. Във втората част на вечер-
та Софийската филхармония ще
представи Симфония 7 в ла мажор
от Бетовен. Вилде Франг е сред най-
ярките млади звезди на класическия
небосклон. Първата й изява като
солистка е на 12-годишна възраст -
при Марис Янсонс в Осло. На
17 години вече е любимка на Ан-Софи
Мутер, която подкрепя обучението й
и дори й предоставя майсторска
цигулка, изработка на френския лю-
тиер Жан-Батист Вуйом. Вилде рабо-
ти с най-големите оркестри и най-
авторитетните диригенти по света,
участва редовно в престижни фести-
вали, свири с именити музиканти.
Член е на артистичния съвет на
Фестивала за камерна музика в Осло.
Носителка е на наградите “Ехо Кла-
сик”, “Класик Брит”, “Диапазон”,
Grand Prix du Disque, Deutsche
Schallplattenpreis и “Грамофон”. Вилде
е ексклузивен артист на “Warner
Classics”.
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Облачността ще е променлива, по-често значителна, но ще

се задържи почти без валежи. Ще духа умерен, в отделни

райони на Дунавската равнина и Източна България - времен-

но силен вятър от запад-северозапад. Дневните температури

слабо ще се понижат и преобладаващите максимални ще

бъдат между 8 и 13 градуса. Атмосферното налягане ще

бъде по-високо от средното за месеца и през деня се очаква

да се покачи още малко.
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11c
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ПОНЕДЕЛНИКНЕДЕЛЯ ВТОРНИК

ТЕЛЕЦ

Развитията ще задъл-
бочат отношенията ви
с някого и ще се отра-
зят добре на вашите
проекти.

ОВЕН

Опитът и умението ви
да боравите с важна
информация ще ви по-
могнат в работата и
живота.

21 март - 20 април

21 април - 21 май

БЛИЗНАЦИ

Търсете по-добри начи-
ни за развитие на по-
тенциала си, като пре-
мисляте добре решения-
та си.

22 май - 21 юни

РАК

Помощта,  която ще
получите, ще е навре-
менна и ще ви зарадва.
Грижете се повече за
себе си.

22 юни - 23 юли

ЛЪВ

Мислете върху изисква-
нията си .  Високият
стандарт ще затрудни
контактите и планове-
те ви.

23 юли - 23 август

ДЕВА

Заинтересовано се от-
несете към служебните
въпроси и свързаната с
тях важна информа-
ция.

24 август - 23 септември

ВЕЗНИ

Ще приключите задачи-
те си навреме, ако не
се впускате в нови на-
чинания. Заложете на
здравето.

24 септември - 23 октомври

СКОРПИОН

Подготовката за пред-
стояща изява ще пре-
мине според очаквания-
та ви. Бъдете внима-
телни.

24 октомври - 22 ноември

СТРЕЛЕЦ

Мислете с вяра в бъде-
щето. Това ще ви по-
могне да обновите си-
лите си и да се справи-
те с проблем.

23 ноември - 21 декември

22 декември - 20 януари

КОЗИРОГ

От други ще търсите
обяснение по въпроси, с
които са ангажирани
пред вас. Решен про-
блем.

21 януари - 19 февруари

РИБИ

Осигурете си лично вре-
ме за размисъл, чрез
медитация ще получите
отговори  на  много
въпроси.

20 февруари - 20 март

ВОДОЛЕЙ

Следвайте целите си,
но ако плановете ви се
объркат, не се проти-
вете на обстоятелст-
вата.
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ПРОМЕНЛИВО

05.55 ƒÂÌˇÚ Á‡ÔÓ˜‚‡ ÒÛÚÂ-
¯ÂÌ ·ÎÓÍ Ò ’ËÒÚËÌ‡
’ËÒÚÓ‚‡

09.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
09.05 100% ·Û‰ÌË
11.00  ÛÎÚÛ‡.¡√
12.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
12.35 ÕÓ‚ËÌË Ì‡ ÚÛÒÍË ÂÁËÍ
12.45 “ÂÎÂÔ‡Á‡ÂÌ ÔÓÁÓÂˆ
13.00 œÓÒÎÂ‰ÌËˇÚ ÔÂ˜ÂÎË

Á‡·‡‚ÌÓ-ÔÓÁÌ‡‚‡ÚÂÎÌÓ
ÒÂÏÂÈÌÓ ÍÛËÁ ¯ÓÛ/Ô/

14.00 Ã‡ÎÍË ËÒÚÓËË
15.00  Ó„‡ÚÓ Ò˙ˆÂÚÓ ÁÓ‚Â Ú‚

ÙËÎÏ /5 ÒÂÁÓÌ, 2 ÂÔË-
ÁÓ‰/

15.45 “ÂÎÂÔ‡Á‡ÂÌ ÔÓÁÓÂˆ
16.00 ¡˙ÁÓ, ÎÂÒÌÓ, ‚ÍÛÒÌÓ
16.30 —‚ÂÚ˙Ú Ì‡ ÊÂÒÚÓ‚ÂÚÂ
16.45 —‚ÂÚ˙Ú Ë ÌËÂ
17.00 ¡˙Î„‡Ëˇ ‚ 60 ÏËÌÛÚË

Ò Ã‡Ë‡Ì‡ ¬ÂÍËÎÒÍ‡
18.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
18.30 Œ˘Â ÓÚ ‰ÂÌˇ ÍÓÏÂÌ-

Ú‡ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ
19.00 œÓÒÎÂ‰ÌËˇÚ ÔÂ˜ÂÎË

Á‡·‡‚ÌÓ-ÔÓÁÌ‡‚‡ÚÂÎÌÓ
ÒÂÏÂÈÌÓ ÍÛËÁ ¯ÓÛ

20.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
20.45 —ÔÓÚÌË ÌÓ‚ËÌË
21.00 œ‡ÌÓ‡Ï‡ Ò ¡ÓÈÍÓ ¬‡-

ÒËÎÂ‚
22.00 ŒÍÚÓÔÓ‰ Ú‚ ÙËÎÏ /8

ÒÂÁÓÌ, 4, ÔÓÒÎÂ‰ÂÌ
ÂÔËÁÓ‰/ (12)

23.00 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò
23.30 ”ËÌÓÌ‡ ⁄Ô Ú‚ ÙËÎÏ /

3 ÒÂÁÓÌ, 3 ÂÔËÁÓ‰/
(14)

00.15 —‚ÂÚ˙Ú Ë ÌËÂ /Ô/
00.30 100% ·Û‰ÌË /Ô/
02.20  ÛÎÚÛ‡.¡√ /Ô/
03.15 œÓ Ò‚ÂÚ‡ Ë Û Ì‡Ò /Ô ÓÚ

20:00 ˜‡Ò‡/
04.00 ƒÓÏ˙Ú Ì‡ ‚ˇ‡Ú‡ ◊Ë-

ÔÓ‚ÒÍË Ï‡Ì‡ÒÚË ì—‚.
»‚‡Ì –ËÎÒÍËî/1 ˜‡ÒÚ/
Ô/

04.30  Ó„‡ÚÓ Ò˙ˆÂÚÓ ÁÓ‚Â Ú‚
ÙËÎÏ /5 ÒÂÁÓÌ, 2 ÂÔË-
ÁÓ‰/Ô/

06.00 ì“‡ÁË ÒÛÚËÌî - ËÌÙÓ-
Ï‡ˆËÓÌÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘Ë «Î‡ÚËÏË …Ó˜Â‚
Ë ¡ËÎˇÌ‡ √‡‚‡ÁÓ‚‡

09.30 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î - ÚÓÍ¯ÓÛ
Ò ‚Ó‰Â˘Ë ƒÂÒËÒÎ‡‚‡
—ÚÓˇÌÓ‚‡ Ë ¿ÎÂÍÒ‡Ì‰˙
 ‡‰ËÂ‚

12.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Ó·Â‰Ì‡
ÂÏËÒËˇ

12.35 ì ÓÏËˆËÚÂ Ë ÔËˇÚÂÎËî
13.10 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ ÕËÍÓÎ‡ÓÒ

÷ËÚËË‰ËÒî /Ô./
13.50 ìƒÓÍÚÓ ◊Û‰Óî - ÒÂË‡Î,

ÂÔ.33
14.55 œÂÏËÂ‡: ì¡Ûˇ ÓÚ

Î˛·Ó‚î - ÒÂË‡Î, Ò.12
ÂÔ.53

16.00 œÂÏËÂ‡: ìŒÔ‡ÒÌË ÛÎË-
ˆËî - ÒÂË‡Î, Ò.15

17.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ
17.30 ìÀËˆÂ ‚ ÎËˆÂî - ÔÛ·ÎË-

ˆËÒÚË˜ÌÓ ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Ò
‚Ó‰Â˘ ÷‚ÂÚ‡ÌÍ‡ –ËÁÓ‚‡

18.00 œÂÏËÂ‡: ì“‡ÚÍÓ‚ˆËî -
ÒÂË‡Î, ÂÔ.45

19.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - ˆÂÌÚ-
‡ÎÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.05 œÂÏËÂ‡: ìŒÔ‡ÒÌÓ ËÁ-
ÍÛ¯ÂÌËÂî - ÒÂË‡Î,
ÂÔ.88

21.00 ì‘ÂÏ‡Ú‡: ¬ÂÏÂ Á‡
ÔÓ·ÛÊ‰‡ÌÂî - Ë‡ÎËÚË,
Ò.7

22.30 ìÿÓÛÚÓ Ì‡ ÕËÍÓÎ‡ÓÒ
÷ËÚËË‰ËÒî - ‚Â˜ÂÌÓ
ÚÓÍ¯ÓÛ

23.00 bTV ÕÓ‚ËÌËÚÂ - Í˙ÒÌ‡
ÂÏËÒËˇ

23.30 ì“‡ÚÍÓ‚ˆËî /Ô./ - ÒÂË-
‡Î, ÂÔ.45

00.30 ìƒ‚‡Ï‡ Ï˙ÊÂ Ë ÔÓÎÓ‚Ë-
Ì‡î - ÒÂË‡Î, Ò.9 ÂÔ.21

01.00 ì ‡ÚÓ Ì‡ ÍËÌÓî - ÔÂ‰‡-
‚‡ÌÂ Á‡ ÍËÌÓ

01.10 ì—ÚÓÎË˜‡ÌË ÔÓ‚Â˜Âî -
ÒÂË‡Î, ÂÔ.11

02.20 ìœÂ‰Ë Ó·Â‰î /Ô./ - ÚÓÍ-
¯ÓÛ

04.30 ì“˙„Ó‚ÒÍË ˆÂÌÚ˙î -
ÒÂË‡Î, Ò.15 ÂÔ.7, 8

05.00 “ÂÎÂÍ‡Ì‡Î ìƒÓ·Ó ÛÚÓî

08.00 ÕÓ‚ËÌË - ËÌÙÓÏ‡ˆË-

ÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ

08.25 “ÂÎÂÍ‡Ì‡Î ìƒÓ·Ó ÛÚÓî

09.05 ìΔË‚ÂÈ Á‰‡‚ÓÒÎÓ‚ÌÓ!î

- ÔÂ‰‡‚‡ÌÂ Á‡ ÏÂ‰Ë-

ˆËÌ‡ Ë ÔÓÎÁÓÚ‚ÓÂÌ

Ì‡˜ËÌ Ì‡ ÊË‚ÓÚ

10.00 ìÃÓ‰Ì‡ ÔËÒ˙‰‡î - ¯ÓÛ

Á‡ ÒÚËÎ Ë ‡ÍÚÛ‡ÎÌË

ÚÂÌ‰ÂÌˆËË

11.00 ÕÓ‚ËÌË (Ò˙Ò ÒÛ·ÚËÚË)

11.15 ì¬ÂÏÂÚÓ ˘Â ÔÓÍ‡ÊÂî

14.00 ÕÓ‚ËÌË (Ò˙Ò ÒÛ·ÚËÚË)

14.35 Ã˙ÊÍÓ / ΔÂÌÒÍÓ

15.35 ì¬ÂÏÂÚÓ ˘Â ÔÓÍ‡ÊÂî

17.00 ¬Â˜ÂÌË ÌÓ‚ËÌË - ËÌ-

ÙÓÏ‡ˆËÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ

17.40 ì◊Ó‚ÂÍ Ë Á‡ÍÓÌî - ÒÓ-

ˆË‡ÎÌÓ-Ô‡‚ÌÓ ÔÂ‰‡-

‚‡ÌÂ

18.45 ìœÓÎÂ Ì‡ ˜Û‰ÂÒ‡Ú‡î -

Á‡·‡‚ÌÓ ¯ÓÛ Á‡ ÁÌ‡-

ÌËˇ

20.00 ì¬ÂÏÂî - ËÌÙÓÏ‡ˆË-

ÓÌÌ‡ ÂÏËÒËˇ

20.30 ÿÓÛÚÓ Ì‡ Ã‡ÍÒËÏ √‡Î-

ÍËÌ ìÕ‡È-‰Ó·Ë ÓÚ

‚ÒË˜ÍË!î

22.00 ì¬Â˜ÂÂÌ ”„‡ÌÚî -

‡Á‚ÎÂÍ‡ÚÂÎÌÓ-ÏÛÁË-

Í‡ÎÌÓ ÚÓÍ-¯ÓÛ

22.50 ì ‡Í ÒÚ‡Ì‡ı ÛÒÌ‡Íî -

Ë„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ

00.30 ìœÂÚÂ·Û„. —‡ÏÓ ÔÓ

Î˛·Ó‚î - Ë„‡ÎÂÌ ÙËÎÏ

02.20 ì—Ì‡ÈÔÂî - Ë„‡ÎÂÌ

ÙËÎÏ

04.00 ìÕ‡Ò‡ÏÂ Ò ‚ÒË˜ÍËî

00.20 ìÕ‡¯ËˇÚ ÒÎÂ‰Ó·Â‰ Ò
¡—“¬î (Ô)

01.30 ì◊Â‚ÂÌ Í‡ÚÓÌî (Ô)
02.25 ìÀˇ‚‡ ÔÓÎËÚËÍ‡î (Ô)
03.20 ì«‡ ËÒÚÓËˇÚ‡ Ò‚Ó·Ó‰-

ÌÓî (Ô)
04.15 ìƒÛÏ‡Ú‡ Â ‚‡¯‡î (Ô)
05.15 ì¿ÌÚË‰ÓÚî (Ô)
05.40 ìÕ‡¯ËˇÚ ÒÎÂ‰Ó·Â‰ Ò

¡—“¬î (Ô)
06.50 ÃÛÁËÍ‡ÎÂÌ ‡ÌÚ‡ÍÚ
07.30 ì¿ÌÚË‰ÓÚî (Ô)
08.00 ìŒ·˘ÂÒÚ‚Ó Ë ÍÛÎÚÛ‡î

(Ô)
09.00 ì◊Â‚ÂÌ Í‡ÚÓÌî (Ô)
10.00 “¬ Ô‡Á‡
10.15 ì¿ÍÚÛ‡ÎÌÓ ÓÚ ‰ÂÌˇî (Ô)
11.00 “¬ Ô‡Á‡
11.15 ÃÛÁËÍ‡ÎÂÌ ‡ÌÚ‡ÍÚ
12.00 ì’Û·‡‚‡ ÒË, Ú‡ÚÍÓ‚ËÌÓî
12.30 “¬ Ô‡Á‡
12.45 ì—ÚÛ‰ËÓ »ÍÓÌÓÏËÍ‡î (Ô)
13.45 “¬ Ô‡Á‡
14.00 ìÕ‡¯ËˇÚ ÒÎÂ‰Ó·Â‰ Ò

¡—“¬î
15.30 ÕÓ‚ËÌË
16.00 ƒÓÍÛÏÂÌÚ‡ÎÂÌ ÙËÎÏ
16.30 ìƒÛÏ‡Ú‡ Â ‚‡¯‡î -

ÓÚÍËÚ‡ ÎËÌËˇ
17.30 “¬ Ô‡Á‡
17.45 ÃÛÁËÍ‡ÎÂÌ ‡ÌÚ‡ÍÚ
18.10 “¬ Ô‡Á‡
18.30 ÕÓ‚ËÌË. ˆÂÌÚ‡ÎÌ‡

ÂÏËÒËˇ
19.15 ì¿ÍÚÛ‡ÎÌÓ ÓÚ ‰ÂÌˇî
20.00 ìƒËÒÍÛÒËÓÌÂÌ ÍÎÛ·î
21.00 ìŒ·˘ÂÒÚ‚Ó Ë ÍÛÎÚÛ‡î

(Ô)
22.00 ÕÓ‚ËÌË (Ô)
22.30 ì¿ÍÚÛ‡ÎÌÓ ÓÚ ‰ÂÌˇî (Ô)
23.05 ìƒËÒÍÛÒËÓÌÂÌ ÍÎÛ·î (Ô)



Крокодилът гълта камъни, за да се потопи

във водата и да подпомогне храносмилането.

Кава Ижен в Индонезия е единственият вулкан

в цял свят, който изхвърля синя на цвят лава.
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ŒÒÌÓ‚‡ÚÂÎ —ÚÂÙ‡Ì œÓ‰Â‚ »Á‰‡‚‡ ìƒ”Ã¿ ÔÂÒî ≈ŒŒƒ

«‡Ï. „Î‡‚ÌË
Â‰‡ÍÚÓË
√ÂÓ„Ë √ÂÓ„ËÂ‚
ggeorgiev@duma.bg
»Ì‡ ÃËı‡ÈÎÓ‚‡
imihaylova@duma.bg
“‡Ìˇ ƒÊ‡‰ÊÂ‚‡
tgeneva@duma.bg

ŒÚ„Ó‚ÓÂÌ ÒÂÍÂÚ‡
»‚‡ÈÎÓ √ËÁ‰Ó‚
igizdov@duma.bg

¿‰ÂÒ Ì‡ Â‰‡ÍˆËˇÚ‡:
—ÓÙËˇ - 1000,

ÛÎ. ìœÓÁËÚ‡ÌÓî 20¿
‘‡ÍÒ: 975 26 04,

‡‚ÚÓÏ‡ÚË˜ÂÌ
ÌÓÏÂ‡ÚÓ 97 05

+ ‚˙ÚÂ¯ÂÌ ÌÓÏÂ

”Ô‡‚ËÚÂÎ »‚‡Ì œÂ¯Â‚

Õ¿¡Àfiƒ¿“≈À: ¬ÂÎËÒÎ‡‚‡ ƒ˙Â‚‡
¡⁄À√¿–»fl: œ‡‚ÎÂÚ‡ ƒ‡‚Ë‰Ó‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ -
215; ¿Ë‰‡ œ‡ÌËÍˇÌ - 218; ƒÂÒËÒÎ‡‚‡ ¬ÂÎÂ‚‡ - 230;
–ÓÒÚËÒÎ‡‚‡ »‚‡ÌÓ‚‡ - 233; fiÎËˇ  ÛÎËÌÒÍ‡ - 224
» ŒÕŒÃ» ¿: Ã‡ˇ  ‡ÎÔ‡˜Í‡-…Ó‚‡ÌÓ‚ÒÍ‡ -
Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 246; ≈‚„ÂÌË √‡‚ËÎÓ‚ - 246
—¬fl“: fiË ÃËı‡ÎÍÓ‚ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 220;
“‡Ìˇ √ÎÛı˜Â‚‡ - 220
 ”À“”–¿: ¬ËÎË‡Ì‡ —ÂÏÂ‰ÊËÂ‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ
- 240; Õ‡‰ÂÊ‰‡ ”¯Â‚‡ - 240
Œ¡Ÿ≈—“¬Œ: ¬ÂÎË‡Ì‡ ’ËÒÚÓ‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ -
238; ¬‡ÎÂÌÚËÌ √ÂÓ„ËÂ‚ - 232; ≈‚‡  ÓÒÚÓ‚‡ - 229
◊≈“»¬Œ: ¿Î¸ÓÌ‡ ÕÂÈÍÓ‚‡ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 239;
¡ÓˇÌ ¡ÓÈ˜Â‚ - ìœÂ„‡Òî - 244; √ÂÓ„Ë √˙ÎÓ‚ - ìœ‡‰ÓÌî;
’Û‰ÓÊÌËÍ: ¿Ì‡ÚÓÎËÈ —Ú‡ÌÍÛÎÓ‚
—œŒ–“: ¬Î‡‰ËÏË ÕËÍÓÎÓ‚ - Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 245;
Ã‡ËÌ ÃËÎ‡¯ÍË - 245
≈À≈ “–ŒÕÕŒ »«ƒ¿Õ»≈: –‡ÎËˆ‡ ÕËÍÓÎÓ‚‡ -
Á‡‚ÂÊ‰‡˘ ÓÚ‰ÂÎ - 207; –ÓÒËˆ‡  ÓÒÚ‡‰ËÌÓ‚‡

‘Œ“Œ: ≈ÏËÎËˇ  ÓÒÚ‡‰ËÌÓ‚‡ - 206;
ÃËı‡ÂÎ‡  ‡ÚÂËÌÒÍ‡
√–¿‘»◊≈Õ ƒ»«¿…Õ: ¬‡ÎÂÌÚËÌ ¿„ËÓ‚,
≈‚„ÂÌËˇ  Û¯Â‚‡, œÂÚˇ –Ó„‡˜Â‚‡, —Ô‡ÒÍ‡ ¬ÂÌÂ‚‡
–≈ À¿Ã» » Œ¡fl¬»: fiÎËˇ —Ú‡ÌÍÛÎÓ‚‡ - 205;
0879326034; e-mail: reklama@duma.bg, obiavi@duma.bg
–¿«œ–Œ—“–¿Õ≈Õ»≈: –ÛÏˇÌ‡  ËËÎÓ‚‡ - 203;
≈ÏËÎ ÃËıÓ‚ - 216; abonament@duma.bg, ì¡˙Î„‡ÒÍË ÔÓ˘Ëî ≈¿ƒ
œ–Œ»«¬Œƒ—“¬Œ: ¬Î‡‰ËÏË “ÓÔÓÎÒÍË

¬≈—“Õ»  ìƒ”Ã¿î ≈ Õ¿—À≈ƒÕ»  Õ¿ “–¿ƒ»÷»»“≈ Õ¿ ¬≈—“Õ»÷»“≈

ì–¿¡Œ“Õ» ⁄î, ì–¿¡Œ“Õ»◊≈— » ¬≈—“Õ» î

» ì–¿¡Œ“Õ»◊≈— Œ ƒ≈ÀŒî

»ÁÔÓÎÁ‚‡ÌË Ò‡ Ë ÂÏËÒËËÚÂ
Ì‡ ¡“¿, "‘ÓÍÛÒ", ¡√Õ≈—, ¡Õ–,
‘‡ÌÒ ÔÂÒ, ËÌÚÂÌÂÚ Ë ‰.

—ÓÙËˇ, ÊÍ. "ƒÛÊ·‡" 1,
ÛÎ. "»ÎËˇ ¡Â¯ÍÓ‚" 3¿

œÂ˜‡Ú

duma@duma.bg

ÕÂÔÓ˙˜‡ÌË Ï‡ÚÂË‡ÎË ÏÓÊÂ
‰‡ ÌÂ ·˙‰‡Ú ÔÛ·ÎËÍÛ‚‡ÌË. ÕÂÔÓÚ˙ÒÂ-
‰Ó
–˙ÍÓÔËÒË ÌÂ ÒÂ ‚˙˘‡Ú.

ƒ≈Õ»÷¿ ÿŒœŒ¬¿,
ÓÔÂÂÚÌ‡ ‡ÍÚËÒ‡
»¬¿Õ ¿ ’–»—“Œ¬¿,
ÓÎËÏÔËÈÒÍ‡ ̄ ‡ÏÔËÓÌÍ‡
‚ ÚÎ‡ÒÍ‡ÌÂ Ì‡ „˛ÎÂ
Õ¿“¿À»fl ¡¿–ƒ— ¿fl,
‡ÍÚËÒ‡
—ŒÕfl flÕ ”ÀŒ¬¿,
ÍÓÌÒÚËÚÛˆËÓÌÂÌ Ò˙‰Ëˇ

НА ТОЗИ ДЕН СА РОДЕНИ

œÎ˛ÒÓ‚Â Ì‡ ÛËÍÂÌ‰‡ - ÏÓÊÂÚÂ ‰‡
Ô‡‚ËÚÂ Í‡Í‚ÓÚÓ ËÒÍ‡ÚÂ.
ÕÂ‰ÓÒÚ‡Ú˙ˆË Ì‡ ÛËÍÂÌ‰‡ - ÌË˘Ó
ÌÂ ‚Ë ÒÂ Ô‡‚Ë.

ТАСС открива кореспон-
дентски пункт в Космоса и така
ще стане първата световна ме-
дия, която ще има свое постоян-
но представителство в орбита.
Първият кореспондент на ин-
формационната агенция на МКС
ще e Александър Мисуркин. Ко-
смонавтът ще разказва за живо-
та и работата на станцията, а
предаваните от него новини ще
бъдат публикувани в новинар-
ските рубрики на ТАСС. Сним-
ките и видеоматериалите ще се
качват на сайта и на официални-
те страници на агенцията в со-
циалните мрежи.

Александър Мисуркин ще
тръгне към МКС на 8 декември
заедно с японския милиардер
Юсаку Маезава и неговия биз-
нес партньор и филмов проду-
цент Йозо Хирано. Преди поле-
та от “Байконур” руският кос-
монавт ще получи удостовере-
ние за специален кореспондент
на ТАСС.

Експерти от Фа-
култета по компю-
търни науки към
Университета в Глаз-
гоу, Шотландия, съз-
дадоха прототип на
телефон за кучета, съобщи “Гардиън”.
Системата, наречена DogPhone, позволя-
ва на животните да провеждат видео раз-
говори със собствениците си през интер-
нет. Създателите на устройството смятат,
че телефонът може да стане хит, защото
ще бъде особено полезен в края на панде-
мията, когато много собственици на дома-
шни любимци ще трябва да прекъснат ре-
жима си на работа от вкъщи. Според раз-
работчиците това ще помогне на живот-
ните да се справят по-добре със стреса,
причинен от отсъствието на стопаните им.

Нова гора върху ста-
ро сметище ще засаждат
тази неделя в Русе. Очак-
ва се десетки добровол-
ци да се включат в ма-
щабната кампания.

Първата залесителна
акция, в която ще бъдат
засадени 150 дървета от
бъдещата гора, ще се
проведе на 21 ноември
от 10 ч. Сборният пункт
е при бариерата, а указа-
телни табели ще насоч-
ват към мястото на за-
саждането желаещите да
се включат в инициати-
вата. Посадъчен матери-
ал и лопати ще бъдат
осигурени от организа-
торите, но всеки добро-
волец може да донесе и
свои, уточняват идеоло-
зите на проявата.

Инициативата е на

Засаждат нова гора
върху старо сметище
Очаква се десетки доброволци да се включат в мащабната кампания,
която ще започне в Русе на 21 ноември от 10 ч.

ТАСС ще открива
кореспондентски
пункт в Космоса

Магнетичната Белослава ще завладее сце-
ната с първия клубен концерт за сезона днес,
19 ноември. Певицата с кадифен глас ще

Телефон за кучета
може да стане хит

Белослава ще завладее сцената
с първия клубен концерт за сезона

Магнетичната певица
ще пее в петък вечер

представи на публиката Beautiful Music For
Beautiful People (“Красива музика за красиви
хора”). Присъстващите в Sofia Live Club ще
се насладят на творчеството на изпълнител-
ката от последните 22 години, през които
Белослава нежно и елегантно се позициони-
ра на музикалната сцена. Компания ще й пра-
вят Живко Петров, Росен Захариев, Антони
Рикев и Димитър Семов.

Сцената на клуба ще бъде оцветена и в
съботната вечер на 20 ноември с пъстра
банда и специални гости. Yavi ще представи

авторска музика от началото на хилядолети-
ето до най-новия му предстоящ сингъл под
наслов Еndorfia. Фънк, соул и поп ритми ще
нагорещяват звуковите частици, преливайки
в кадифени баладични пулсации. Специални-
те гости, които ще се качат на сцената, за да
изпълнят песни, писани от Yavi, са Веси
Бонева и Валерия Войкова. Веси Морова ще
направи дует с музиканта, а Светлин Къслев
ще свири на сакс. Събитието ще бъде откри-
то от Мартен Роберто. Билети за двата кон-
церта се продават в мрежата Eventim.

сдружение “СъГражда-
ни” и Община Русе. По
време на кампанията по-
етапно ще бъде залесена
територията на култиви-
раното сметище, намира-
що се южно от пътя за
село Николово.

“Проектът е дълго-
срочен и включва засаж-
дане, поливане и грижа
за различните растител-
ни видове - липа, космат
дъб, мекиш и смрадлика.
Крайната цел е превръ-
щането на сметището в
красиво зелено място за
отдих и спорт”, уточня-
ват организаторите на
кампанията “Новата гора
на Русе”. За цялостното
изпълнение на идеята ще
се разчита изключително
и само на доброволци.

Остават броени дни

до първата залесителна
акция от проекта. Вълне-
нието се покачва, а под-
готовката кипи трескаво.
За тези, които все още не
са сигурни дали ще успе-
ят да се включат в кампа-
нията в неделя, организа-
торите посочват три
причини, разкриващи
защо засаждането на
дървета е изключително
полезно:

1. Освен че дървета-
та се грижат за производ-
ството на кислорода,
който дишаме, те подоб-
ряват качеството на
въздуха, като го пречи-
стват от вредни прахови
частици и замърсители
като озон, въглероден
окис и серен диоксид.

2. Дърветата намаля-
ват оттичането на дъж-

довната вода, което води
до по-малко ерозия и
замърсяване във водни-
те потоци и може да пре-
дотврати появата на на-
воднения.

3. Дърветата са есте-

ствен хабитат за много
животински видове, кои-
то разчитат на тях за
оцеляването си. Те слу-
жат за храна, защита и
подслон за редица птици
и бозайници.

Проектът е дългосрочен и включва
засаждане, поливане и грижа
за различните растителни видове

СНИМКА “РОСКОСМОС”

Александър Мисуркин ще
получи удостоверение за
специален кореспондент на
ТАСС в Космоса
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ƒŒ¡–Œ ’–¿ÕŒ—Ã»À¿Õ≈ -
«ƒ–¿¬¿ »Ã”ÕÕ¿ —»—“≈Ã¿

¿ÍÓ ÛÒÔÂÂÏ ‰‡ Á‡Ô‡ÁËÏ ÒÔÓÍÓÈÒÚ‚ËÂ Ë ‰‡ Á‡ÒËÎËÏ ËÏÛÌÌ‡Ú‡ Á‡˘ËÚ‡ Ì‡ Ó„‡ÌËÁÏ‡
ÒË, ̄ ‡ÌÒ˙Ú ‰‡ ÒÂ ËÁÔ‡‚ËÏ ÔÓ‰„ÓÚ‚ÂÌË ÔÂ‰ ÔÂ‰ËÁ‚ËÍ‡ÚÂÎÒÚ‚ÓÚÓ Ì‡ ÍÓÈÚÓ Ë ‰‡ Â ‚ËÛÒ
ÁÌ‡˜ËÚÂÎÌÓ ÒÂ ÔÓ‚Ë¯‡‚‡. ’‡Ì‡Ú‡ Ë ‰Ó·ÓÚÓ ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÌÂ Ò‡ ËÁÍÎ˛˜ËÚÂÎÌÓ ‚‡ÊÌË
Í‡ÍÚÓ Á‡ ÛÏÂÌËÂÚÓ Ì‡ Ó„‡ÌËÁÏ‡ ‰‡ ÒÂ ÔÂ‰Ô‡Á‚‡ ÓÚ ‚˙Ì¯ÌË ‚Â‰ËÚÂÎË, Ú‡Í‡ Ë Á‡
ˆˇÎÓÒÚÌÓÚÓ ÌË Á‰‡‚Â.

«Ì‡ÂÚÂ ÎË ÍÓÎÍÓ ̂ ÂÌÌÓ Â ̃ Â‚ÌÓÚÓ Á‰‡‚Â Á‡ ËÏÛÌÌ‡Ú‡ ÌË ÒËÒÚÂÏ‡? —ÔÓÂ‰ ËÁÚÓ˜Ì‡Ú‡
ÏÂ‰ËˆËÌ‡, ‡ÍÓ ˜Â‚‡Ú‡ Ò‡ Á‰‡‚Ë Ë ÙÛÌÍˆËÓÌË‡Ú Ô‡‚ËÎÌÓ - ÁÌ‡˜Ë Â Á‰‡‚Ó ˆˇÎÓÚÓ
ÚˇÎÓ. “Ó‚‡ ÌËÍ‡Í ÌÂ Â ÒÎÛ˜‡ÈÌÓ. ◊Â‚‡Ú‡ Ò˙‰˙Ê‡Ú ÔÓ‚Â˜Â ËÏÛÌÌË ÍÎÂÚÍË, ÓÚÍÓÎÍÓÚÓ
ˆˇÎ‡Ú‡ ÓÒÚ‡Ì‡Î‡ ˜‡ÒÚ ÓÚ ˜Ó‚Â¯ÍÓÚÓ ÚˇÎÓ. ¬ ÏÌÓ„Ó ÒÎÛ˜‡Ë ÔÓÌËÊÂÌËˇÚ ÌË ËÏÛÌËÚÂÚ ÒÂ
‰˙ÎÊË ËÏÂÌÌÓ Ì‡ ÎÓ¯‡ ÍÓÏÛÌËÍ‡ˆËˇÚ‡ ‚ ˜Â‚‡Ú‡.  ‡ÚÓ ÒÂ ËÏ‡ ÔÂ‰‚Ë‰, ˜Â 80 % ÓÚ
ËÏÛÌÌ‡Ú‡ ÒËÒÚÂÏ‡ Â ‡ÁÔÓÎÓÊÂÌ‡ ‚ ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÚÂÎÌËˇ Ú‡ÍÚ, ÔÓ‰‰˙Ê‡ÌÂÚÓ Ì‡ Á‰‡‚Ë
˜Â‚‡ Â ÓÒÌÓ‚Ì‡ ˆÂÎ Á‡ ÔÓ‰‰˙Ê‡ÌÂÚÓ Ì‡ Ì‡¯ÂÚÓ Á‰‡‚Â Ë ‰Ó·Ëˇ ÌË ËÏÛÌËÚÂÚ.

◊Ó‚Â¯ÍÓÚÓ ÚˇÎÓ ÔÓËÁ‚ÂÊ‰‡ Ò‚ÓË ÒÓ·ÒÚ‚ÂÌË ÂÌÁËÏË Ë ÓÍÓÎÓ ÔÓÎÓ‚ËÌ‡Ú‡ ÓÚ Ó·˘ÓÚÓ
ÔÓËÁ‚Ó‰ÒÚ‚Ó Ì‡ ÂÌÁËÏË ‚ ÚˇÎÓÚÓ ÒÂ ËÁÔÓÎÁ‚‡Ú Á‡ ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÌÂ. ≈ÌÁËÏËÚÂ Ò‡ ÔÓÚÂ-
ËÌË, ÍÓËÚÓ ÛÒÍÓˇ‚‡Ú ıËÏË˜ÂÒÍËÚÂ Â‡ÍˆËË ‚ Ó„‡ÌËÁÏ‡ (ÔÓÌˇÍÓ„‡ Ì‡‰ 1000 Ô˙ÚË).
ÕÂ‰ÓÒÚË„˙Ú ‰ÓË Ò‡ÏÓ Ì‡ Â‰ËÌ ÂÌÁËÏ ·Ë ÔÓ‚ÎËˇÎ Ì‡ ̂ ÂÎËˇ ÌË ÏÂÚ‡·ÓÎËÁ˙Ï. ŒÒÌÓ‚Ì‡Ú‡
„ËÊ‡ Ì‡ ÚˇÎÓÚÓ Â ‰‡ ÓÒË„ÛË ‰ÓÒÚ‡Ú˙˜ÌÓ ı‡ÌËÚÂÎÌË ‚Â˘ÂÒÚ‚‡ Á‡ Ò˙˘ÂÒÚ‚Û‚‡ÌÂÚÓ ÒË
 Í‡ÚÓ ‡Á„‡‰Ë Ë ÛÒ‚ÓË ÔÓ‰ÛÍÚËÚÂ Ë „Ë ÔÂ‚˙ÌÂ ‚ ËÁÚÓ˜ÌËÍ Ì‡ ÔÓÎÂÁÌË ‚Â˘ÂÒÚ‚‡.

“ÓÁË ÔÓˆÂÒ ÓÚÌÂÏ‡ ÏÌÓ„Ó ÂÌÂ„Ëˇ, ÓÒÓ·ÂÌÓ ‡ÍÓ Ó„‡ÌËÁÏ˙Ú Úˇ·‚‡ Ò‡Ï ‰‡ ÒËÌÚÂÁË‡
ÎËÔÒ‚‡˘ËÚÂ ÂÌÁËÏË.

œË ı‡ÌÂÌÂ, Ì‡‰ 50% ÓÚ ÂÌÂ„ËˇÚ‡ ÒÂ ËÁ‡ÁıÓ‰‚‡ Á‡ ÔÓˆÂÒËÚÂ Ì‡ ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÌÂ.
œË ÒËÎÂÌ ÒÚÂÒ, ÏÌÓ„Ó ÌËÒÍ‡ ËÎË ÏÌÓ„Ó ‚ËÒÓÍ‡ ÚÂÏÔÂ‡ÚÛ‡, ËÎË ‰Û„Ó ÂÍÒÚÂÏÌÓ
Ó·ÒÚÓˇÚÂÎÒÚ‚Ó, ÚˇÎÓÚÓ ÒÂ ÌÛÊ‰‡Â ÓÚ ÏÌÓ„Ó ÔÓ‚Â˜Â ÂÌÁËÏË, ÓÚÍÓÎÍÓÚÓ ‚ ÌÓÏ‡ÎÌÓ Ò˙ÒÚÓ-
ˇÌËÂ. ¬˙ÔÂÍË ˜Â ÚˇÎÓÚÓ ÔÓËÁ‚ÂÊ‰‡ Ò‚ÓË ÒÓ·ÒÚ‚ÂÌË ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÚÂÎÌË ÂÌÁËÏË, ÚÓ‚‡
ÏÓÊÂ ‰‡ ÌÂ Â ‰ÓÒÚ‡Ú˙˜ÌÓ, Á‡ ‰‡ ‡Á„‡‰Ë Ì‡Ô˙ÎÌÓ ‚‡ÂÌË ËÎË ÔÂ‡·ÓÚÂÌË ı‡ÌË,
Ì‡ÔËÏÂ. ¬ ÚÂÁË ÒÎÛ˜‡Ë ‰ÓÔ˙ÎÌËÚÂÎÌËÚÂ ÂÌÁËÏË ÔÓÏ‡„‡Ú Á‡ Ì‡Ï‡Îˇ‚‡ÌÂ Ì‡ ÒÚÂÒ‡ ‚
ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÚÂÎÌ‡Ú‡ ÒËÒÚÂÏ‡, ÔÓ‰ÔÓÏ‡„‡Ú Ô‡‚ËÎÌÓÚÓ ÛÒ‚Óˇ‚‡ÌÂ Ì‡ ı‡ÌËÚÂÎÌË ‚Â˘ÂÒÚ‚‡
Ë Ò˙Á‰‡‚‡Ú Ë‰Â‡ÎÌ‡ ÒÂ‰‡ Á‡ 80% ÓÚ ËÏÛÌÌËÚÂ ÍÎÂÚÍË, ÍÓËÚÓ ÒÂ Ì‡ÏË‡Ú ‚ ˜Â‚‡Ú‡.

ƒÓ·‡‚ÍËÚÂ, ÍÓËÚÓ ‚ÍÎ˛˜‚‡Ú ÂÌÁËÏË, ÏÓ„‡Ú ‰‡ ÔÓÏÓ„Ì‡Ú Á‡ ÔÓ‰‰˙Ê‡ÌÂ Ì‡ ı‡ÌÓÒÏË-
Î‡ÚÂÎÌÓÚÓ Ë ËÏÛÌÌÓÚÓ Á‰‡‚Â.

œÓ‰ÛÍÚ˙Ú ≈ÌÁË-ÃËÎ (Enzy-Mill) Ò˙‰˙Ê‡ ÒÂ‰ÂÏÚÂ Ì‡È-‚‡ÊÌË ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÚÂÎÌË ÂÌÁË-
ÏË, ÔÓ‰·‡ÌË ÓÚ ‡ÒÚËÚÂÎÌË ËÁÚÓ˜ÌËˆË Ë ÏËÍÓÓ„‡ÌËÁÏË ‚ Deerland  USA, ÎË‰Â ‚
ÔÓËÁ‚Ó‰ÒÚ‚ÓÚÓ Ì‡ ÂÌÁËÏË. “Â ÔÓ‰Ó·ˇ‚‡Ú ÛÒ‚Óˇ‚‡ÌÂÚÓ Ì‡ ‚‡ÊÌËÚÂ Á‡ Ó„‡ÌËÁÏ‡ ÌÛÚË-
ÂÌÚË, Í‡ÚÓ ‚˙„ÎÂıË‰‡ÚË, Ï‡ÁÌËÌË, ÔÓÚÂËÌË, ‚ËÚ‡ÏËÌË Ë ÏËÌÂ‡ÎË. “‡·ÎÂÚÍËÚÂ Ò‡
ÛÒÚÓÈ˜Ë‚Ë Ì‡ ÒÚÓÏ‡¯Ì‡Ú‡ ÍËÒÂÎËÌÌÓÒÚ, ËÏ‡Ú ¯ËÓÍ ÒÔÂÍÚ˙ Ì‡ ‰ÂÈÒÚ‚ËÂ. “‡·ÎÂÚÍËÚÂ ‚
≈ÌÁË-ÃËÎ (Enzy-Mill) ÌÂ Ò˙‰˙Ê‡Ú ÊË‚ÓÚËÌÒÍË ÔÓ‰ÛÍÚË, Óˆ‚ÂÚËÚÂÎË Ë ÍÓÌÒÂ‚‡ÌÚË! ÃÓ„‡Ú
‰‡ ÒÂ ÔËÂÏ‡Ú Ë ÓÚ ‚Â„ÂÚ‡Ë‡ÌˆË. ƒÓÔ˙ÎÌËÚÂÎÌÓÚÓ ÔËÂÏ‡ÌÂ Ì‡ ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÚÂÎÌË ÂÌÁË-
ÏË Á‡ÒËÎ‚‡ Ò˙ÔÓÚË‚ËÚÂÎÌËÚÂ ÒËÎË Ì‡ Ó„‡ÌËÁÏ‡, ÔÓÏ‡„‡ ÔË ‚˙ÁÔ‡ÎÂÌËˇ, ÔÓ‰Ó·ˇ‚‡
Í˙‚ÓÓ·‡˘ÂÌËÂÚÓ, ÔÓÏ‡„‡ ÔË Á‡‡ÒÚ‚‡ÌÂÚÓ Ì‡ ‡ÌË Ë ÒÂ ·ÓË Ò ‚ËÛÒË!

≈ÌÁË-ÃËÎ (Enzy-Mill) ÔÓ‰Ó·ˇ‚‡ ı‡ÌÓÒÏËÎ‡ÌÂÚÓ, ‚ ÂÁÛÎÚ‡Ú Ì‡ ÍÓÂÚÓ ÌÂ ˜Û‚ÒÚ‚‡ÏÂ
ÚÂÊÂÒÚ Ë ·ÓÎÍË ‚ ÒÚÓÏ‡ı‡, ÔÂ‰ÓÚ‚‡Úˇ‚‡ ÔÓ‰Û‚‡ÌÂÚÓ Ë Ì‡Ï‡Îˇ‚‡ „‡ÁÓ‚ÂÚÂ. œÓ‚Ë¯‡‚‡
ËÏÛÌËÚÂÚ‡ Ë Í‡˜ÂÒÚ‚ÂÌËˇ ËÏÛÌÂÌ ÓÚ„Ó‚Ó.

ÃÓÊÂÚÂ ‰‡ Ì‡ÏÂËÚÂ ≈ÌÁË ÃËÎ ‚ ‡ÔÚÂÍËÚÂ ·ÂÁ ÂˆÂÔÚ‡ ËÎË ÓÌÎ‡ÈÌ Ì‡ https://
botanic.cc/products/enzymill/.

СНИМКА БГНЕС

Гарбине Мугуруса (№3 в света) позира с трофея от финалния турнир на WТА в Гуадалахара.
На финала испанската тенисистка срази Анет Контавейт (Ест, №7) с 6:3, 7:5

Юрген Матей разкри
проблемите на ЦСКА. Ка-
питанът призна, че им
липсва постоянство, а и
на играчите на Стойчо
Младенов им е трудно да
се изявяват срещу по-за-
творените отбори. Имен-
но тези два елемента се
стремят да подобрят на
“Армията”, за да прекра-
тят 10-годишната хегемо-
ния на Лудогорец. В мо-
мента “червените” са вто-
ри с 26 т. от 11 мача, а
Лудогорец води с 33 т., но
е изиграл една среща по-

ГЛЕДАЙТЕ

ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
17.30 Берое - Пирин
УТРЕ
ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
13.00 Царско село - Славия
15.15 Ботев Пд - Черно море
17.45 ЦСКА - Арда
В НЕДЕЛЯ
ФУТБОЛ
ПО ДИЕМА СПОРТ
13.00 Монтана - Септември Сф
15.30 ЦСКА 1948 - Лудогорец
18.00 Локо Пд - Локо Сф

Матей разкри
проблемите
на ЦСКА
Капитанът смята, че им трябва постоянство

вече. Двата тима излизат
на 29 ноември в Разград в
новото голямо дерби на
българския футбол.

“Трябва да бъдем по-
постоянни в изявите си.
Играем добре, контроли-
раме топката, но го пра-
вим за около 60-70 мину-
ти. Липсва ни постоянст-
во. Повечето български
отбори играят директен
футбол. Пример е Локо Пд
- играят с дълги топки и
изпитваме проблеми сре-
щу отбори, които са по-
компактни и се защитават
с 9-10 души. Трябва да пе-
челим всеки мач и да чака-
ме съперникът да губи

точки”, обяви защитникът.
28-годишният нидер-

ландец бе избран за играч
№1 на XIV кръг в анкета-
та на пресклуб “Бълга-
рия”, след като с гол от
над 30 метра донесе побе-
дата над ЦСКА 1948 (1:0).

“Винаги е важно да
имаш късмет при такъв
гол. Поведох си топката и
си казах: “Защо да не опи-
там?”. Поех добре топка-
та и се получи. Това е
най-хубавият гол в карие-
рата ми. Голяма чест е да
си капитан на ЦСКА.
Имам повече отговорнос-
ти, но съм благодарен за
честта.

Играем добре в Евро-
па, но ни убягва попаде-
нието. Срещу Зоря имах-
ме 1-2 лоши момента и
това ни коства мачовете.
Липсват ни привържени-
ците, помагат ни в добри
и лоши моменти. Когато
вкараш и чуеш шума от
феновете,  чувството е
много по-добро.  В
първенството понякога се
мъчим повече, но трябва
да намерим златната сре-
да във всички мачове и да
се поздравяваме с победи
и голове. Трябва да сме
постоянни и да играем
като отбор във всеки
мач”, допълни “лалето”.

Мони ГЕОРГИЕВ


